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Skarbo vīru valoda
“Brauc uz savu Čukčiju, čukča!” skarbi no-
rādīja kāds no pienākumiem atstādināts 
Ventspils vadonis “nepareizajam”, proti, 
opozīcijas deputātam pagalam oficiālā 
domes pasākumā. Un apsauca minēto 
“nepareizo” ar vienīgo pašam saprota-
mo frāzi: “Ko brauc viņam virsū, a?” Kā 
zināms, skarbiem vīriem ir jābūt skarbai 
valodai – lai paskaidrotu visu tā, lai pat 
tantuks Pārventā saprot. Te nevar lietot 
diplomātiskas frāzes, mīļvārdiņus vai 
pieklājīgos “lūdzu” un “paldies”. 

Par to, ka mūsu “skarbie vīri” izteikties prot, 
zinām no slavenajiem “oligarhu sarunu” atšif
rējumiem. Sarunās, kā visi atceramies, izsako
ties valodnieku terminoloģijā, epiteti, metafo
ras un hiperbolas bira kā no pārpilnības raga. 
Tiesa gan, deviņdesmito gadu Krievijas krimi
nālo aprindu slenga ienešana gluži formālos 
neatkarīgās Latvijas valsts un pašvaldību pasā
kumos vēl nebija dzirdēta, bet acīmredzot citā
di nevar... Jo priekš kam pašvaldības opozīcijas 
deputātam zināt, kāpēc māju energoefektivi
tātes pasākumi maksā tik dārgi? Priekš kam 
viņam vispār kaut kas ir jāzina: lai taču sēž 
mierīgi un pilda savu sūro opozīcijas misiju – 
balsot “pret”. Jo pozīcija tāpat nobalsos tā, kā 
vajag, tur, kur vajag, tik, cik vajag.

Diemžēl mūsu demokrātiski ievēlētajos pil
sētas varas gaiteņos valda teju vai feodālisma 
laika tikumi: pilsētnieku uzdevums un svētā
kais pienākums ir demokrātiski (t.i. mūžīgi pie 
varas esošos) no jauna ievēlēt, maksāt nodok
ļus un klusējot izpildīt pie varas esošo rīko
jumus. Kā labi zināms no vēstures, tad pras
tajiem ļautiņiem, t.sk. “ierindas ventspilnie
kiem”, ir jāsaprot tikai divas lietas: pirmkārt, 
cara tētiņš nekad nekļūdās, otrkārt, cara tētiņš 
noteikti domā tikai un vienīgi par tautas lab
klājību. Nu, kur tādam “čukčam” saprast smal
kās pilsētas pārvaldības nianses?

Var gan uz šo lietu paraudzīties arī no otras 
puses. Proti, ko šāda izteiksmes forma un jau
tājumu risināšanas “paņēmieni” liecina par 
mūsu pašu ievēlēto pilsētas varu? Protams, 
protams, kas gan viss mums katram pašam 
nav pasprucis strīda vai diskusiju karstumā... 
Un tomēr: ja reiz šāda veida komunikācija ir 
parādījusies varas leksikā, ja “oligarhu saru
nas” apliecina, ka šāda leksika ir normāla 
parādība, tad tikpat normāla parādība ir arī 
rīcība, kas raksturīga tai, diplomātiski sakot, 
“sabiedrības daļai”, no kurienes šis izteiksmes 
veids ienācis mūsu apritē. Un tas nu vairs galī
gi nešķiet smieklīgi. It īpaši tāpēc, ka opozī
cijas deputāta Kristovska uzdotais jautājums 
bija tieši saistīts ar daudzu ventspilnieku maci
ņiem: kāpēc māju siltināšanas procesā atseviš
ķi pakalpojumi ir tik dārgi un neatbilst normā
lai tirgus cenai? 

Nenoliedzami, katram cilvēkam viņa ver
bālā izteiksmes forma ir tikai tāda, kāda nu ir, 
tomēr no cilvēkiem, kam esam uzticējuši lemt 
par mūsu dzīvēm un risināt mums svarīgus 
ikdienas jautājumus, gribētos sajust gan inteli
ģentāku attieksmi, gan elementāru cieņu pret 
tiem ventspilniekiem, kurus pārstāv Ventspils 
domes mazākuma – opozīcijas deputāti. Un 
gribētos, lai “braukšanas virsū”, “uzmešanas”, 
“pārmešanas” un citi tamlīdzīgi procesi tomēr 
neasociētos ar Ventspils pilsētas domi. 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Pamazām tuvojas desmit gadu “svinības” tiesvedības procesam, kurā izskata 
apsūdzības pret Aivaru Lembergu, Anriju Lembergu un Ansi Sormuli. Ik pa lai-
kam rodas jautājumi, kāpēc šis process aizņem tik daudz laika, ja pašlaik sēdes 
notiek katru nedēļu no pirmdienas līdz ceturtdienai. 

Ļaudis nemēdz ikdienā atcerē
ties pat ļoti lielus un nozīmīgus 
pagātnes notikumus, taču daž
kārt, it sevišķi pienākot kādam 
zīmīgam datumam, atmiņas 
uzplaiksnī tik spilgti, ka šķiet, – 
tas bija nevis pirms trīsdesmit 
gadiem, bet vēl nupat!

Diena, kad viss sākās

J ādomā, arī šodien Ventspilī vēl 
dzīvo pietiekami daudz ļaužu, kas 
ne vien pieredzēja 1988. gada 
5. jūniju, bet arī piedalījās pašā 
lielākajā un masveidīgākajā ielu 

gājienā un mītiņā mūsu pilsētas vēs
turē. Turklāt 100% no brīvas gribas, 
nevis priekšnieku vai kompartijas un 
komjaunatnes sekretāru skubināti. Šis 
notikums bija tik grandiozs, ka grūti 
noticēt, – to organizēja un sarīkoja 
neliela (ne vairāk par 30) ventspilnie
ku grupiņa – Ventspils Vides aizsar
dzības klubs (VVAK). Lieki piebilst, ka 
nevienam nebija ne mazākās piere
dzes masu pasākumu rīkošanā un ar 
to saistīto grūtību pārvarēšanā. Kāds 
desmits radošo profesiju pārstāvju, 
pāris ārstu, pāris skolotāju, 2–3 vidus
skolnieki, juriste, grupa strādnieku no 
zvejnieku kolhoza „Sarkanā bāka” un 
vēl daži – lūk, pirmie VVAK biedri, kuri 
1988. gada 20. maija vakarā sanā
ca Komunālo uzņēmumu kombināta 
mākslinieciskās noformēšanas darb
nīcā Ļeņina (tagad Kuldīgas) ielā 11. 
Darbnīcas saimnieki – mākslinieki Juris 
Igars un Aldis Birznieks –, kā arī vai
rums sanākušo savstarpēji pazīstami, 
vismaz kaut cik. No uzaicinātajiem 
pilnīgi nepazīstams tikai viens – ārsts 
Andrejs Eizāns.

Andreja Eizāna vārdu Ventspilī tobrīd zinā
ja daudzi, tas kļuva atpazīstams pēc vairā
kiem visai asiem (tālaika izpratnē) rakstiem 
par ekoloģisko un eksplozīvi bīstamo situā
ciju Ventspilī, ko „glasnostj” ietvaros nopub
licēja avīze „Padomju Venta”. Viens no rak
stiem „Nelaime draud mūsu mājai” burtiski 
uzspridzināja neskaitāmu ventspilnieku apzi
ņu, kas jau gadiem ilgi stiga bezcerīgā apā
tijā. Un tā kā raksti bija publicēti avīzē, tad 
daktera Eizāna uzmeklēšana pa tālruni un 
uzaicināšana uz VVAK dibināšanas sanāksmi 
tika uzticēta „Padomju Ventas” žurnālistei, 
kluba dibināšanas iniciatīvas grupas dalībnie
cei Laimdotai Sēlei.

„Mēs sēdējām Alda un Jura darbnīcā, 
pulkstenis bija gandrīz seši, un praktiski visi 
aicinātie bija ieradušies, nebija tikai Eizāna. 
Uzreiz veras durvis, un krēslainās priekštel
pas durvju ailē parādās varena auguma vīrs 
ar sirmiem, īsā ezītī apcirptiem matiem, bril
lēm un portfeli. Ārkārtīgi respektabla perso
na, – es nodomāju. Blakussēdētājs man pie

bikstīja ar elkoni un pačukstēja: „Nu izspļauts 
Ulmanis!””

Garas runas nebija vajadzīgas; visi zinā
ja un apzinājās, kāpēc nākuši un ko vēlas 
panākt. Īsāk to varētu noformulēt tā – šis 
ārprāts Ventspilī ir jāizbeidz nekavējoties! 
2–3 stundu laikā bija izlasīti un apspriesti 
statūti, nodibināts klubs, ievēlēts prezidents 
– jaunais inženieris un topošais literāts Ģirts 
Kristovskis, sekretāre – žurnāliste un dzejnie
ce Laimdota Sēle, kā arī sekciju jeb grupu 
vadītāji; pieņemts svarīgais lēmums – sais
tībā ar pasaules Vides aizsardzības dienu 5. 
jūnijā aicināt Ventspils iedzīvotājus uz ielu 
gājienu un mītiņu, kam simboliski jānotiek 
pilnīgi degradētajā Dziesmu svētku laukumā, 
un sadalīti pienākumi. Neviens no tiem nebi
ja viegls, bet pats trakākais stāvēja priekšā 
jaunievēlētajam prezidentam un sekretārei 
– izdabūt izpildkomitejas atļauju šim pilnīgi 
nedzirdētajam pasākumam.

Kāpēc Lemberga lietā vairāk 
nekā puse sēžu nenotiek?

M 
inētajām personām 
apsūdzības tiek izteik
tas par firmu akci
ju, piemēram, “Multi 
Nord AG”, AS “Ventspils 

parks”, AS “Kālija parks”, “Ventspils 
tirdzniecības osta”, prettiesisku pie
prasījumu, par kukuļa nodošanu, kura 
neizpildes gadījumā Aināram Gulbim 
un citiem iestāsies nelabvēlīgas sekas.

Tāpat apsūdzības tiek uzrādītas arī 
par kukuļņemšanu sevišķi lielos apmē
ros, noziedzīgi iegūtu finanšu līdzek
ļu un citas mantas legalizēšanu, die
nesta viltojumiem, arī par ļaunprātīgu 

dienesta stāvokļa izmantošanu un citiem 
noziegumiem.

Lieta aptver aptuveni 200 sējumu, ko 
prokuratūra tiesai nodeva 2008.gada otra
jā pusē.

Šajā gadā laikā no 17.janvāra līdz 5.jūni
jam bija ieplānota 71 sēde. No tām notikušas 
ir 32, bet dažādu iemeslu dēļ atceltas ir 39 
– tātad par septiņām vairāk nekā notikušās, 
liecina Rīgas Apgabaltiesas sniegtā informā
cija. Kādi ir iemesli nenotikušajām sēdēm?

Aivara Lemberga vai Anša Sormuļa slimī
ba bijusi par iemeslu 12 nenotikušām tiesas 
sēdēm, bet tiesnešu darbnespēja – desmit 
nenotikušām sēdēm, kas nozīmē, ka slimī

bas dēļ kopumā atcelta gandrīz trešā daļa 
sēžu.

Iemesls sešām nenotikušām sēdēm bijis 
apsūdzētās puses advokātu dažādie lūgu
mi saistībā ar citām sēdēm un piedalīšanos 
konferencēs. Īpaši ar aizņemtību izceļas Anša 
Sormuļa advokāts Jānis Rozenbergs.

Nākamā lieta, kas “gumiju stiepj vēl garā
ku”, ir mainīgais sēžu garums.

Jāatgādina, ka Rīgas Apgabaltiesa bija 
nolēmusi, ka tiesu sēdēm būtu jānotiek čet
ras reizes nedēļā: no pirmdienas līdz ceturt
dienai, no pulksten 10.00 līdz pulksten 16.00. 
Laikā no 17.janvāra līdz 5.jūnijam tās kopā 
ir 78 darbadienas, taču ieplānota bijusi 71 
sēde. Tas nozīmē, ka septiņas sēdes (kas ir 
gandrīz divas nedēļas), nav izmantotas tiesas 
procesa virzīšanai uz priekšu.
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Stipendija par izcilību 
IKT jomā
Ventspils pilsētas dome veidos īpašu sti
pendiju par izcilību informācijas un komu
nikācijas tehnoloģiju (IKT) jomā, lai tā vei
cinātu talantīgāko un spējīgāko vidusskolu 
absolventu piesaisti Ventspils Augstskolai, 
kā arī lai attīstītu IKT jomas studējošo 
aktivitāti akadēmiskajā, pētnieciskajā un 
sabiedriskajā darbā. 
Stipendijai varēs pieteikties IKT jomas 
reflektanti vai studenti, kuri ir spējuši parā
dīt izcilību, augstas sekmes un īpašu rado
šumu vai iniciatīvu IKT jomā.Stipendiju 
paredzēts piešķirt jau no šī gada septem
bra. To katru gadu varēs saņemt līdz pat 
desmit labākie IKT jomas studenti.

Ventspils pludmalē pacelts 
Zilais karogs
Ventspils pludmalē jau 20. reizi tika pacelts 
Zilais karogs. Šis karogs ir populārākais tūris
ma ekosertifikāts, kas tiek plaši atpazīts gan 
iedzīvotāju, gan pašvaldību un vides insti
tūciju vidū. 

Bērzu ielā ātruma trepe
Tā kā Bērzu ielas un Ganību ielas krustoju
mā autovadītāji nereti izraisa ceļu satiksmes 
negadījumus, krustojuma tuvumā eksper
mentālā kārtā uz seguma uzstādīts hori
zontālais marķējums – ātruma trepe. Uz 
ceļa seguma braucamās daļas, tuvojoties 
krustojumam, uzklāti speciāli termolpasta 
pacēlumi, kas veido savdabīgu “trepi”, kas 
autovadītājam braucot liek sajust, ka tuvo
jas krustojums, pirms kura jāapstājas un 
jāpalaiž automašīnas. Minēto apzīmējumu 
lieto, lai pievērstu transportlīdzekļu vadītā
ju uzmanību.

Bezdarba līmenis Ventspilī 
samazinājies līdz 4,1%
Reģistrētā bezdarba līmenis darbspējas 
vecumā Ventspils pilsētā ir samazinājies 
par 0,2% un  noslīdējis līdz 4,1%. Ņemot 
vērā arī sezonālā rakstura darbus, šis ir 
tuvu optimālajam bezdarba līmenim vasa
ras sezonā. 
Par 0,2% bezdarba līmenis ir samazinājies 
arī Jēkabpilī un Liepājā. Joprojām zemākais 
bezdarba līmenis ir Valmierā (3,1%), seko 
Rīga (3,2%), Jelgava (3,4%) un Jūrmala 
(3,7%). Aiz Ventspils ir Jēkabpils (5,5%), 
Liepāja (6,0%), Daugavpils (7,5%) un 
Rēzekne (9,7%).
Vispieprasītākās darba rokas joprojām ir 
pēc rokas metinātājiem. Tāpat nepieciešami 
būvkonstrukciju montētāji, metāla būvkons
trukciju montētāji un metāla konstrukciju 
atslēdznieki.

Ventspilī strādājošā ražotājā 
“Diana Sveces” apgrozījums 
sarucis par 10%
Pirmais ārvalstu investors Ventspils brīvos
tas industriālajā zonā – sveču ražotājs SIA 
"Diana sveces" pagājušajā gadā strādāja ar 
10,939 miljonu eiro apgrozījumu, kas ir par 
10,1% mazāk nekā 2016. gadā. Savukārt 
uzņēmuma peļņa saruka par 37,7% un bija 
498 141 eiro. 
Kompānijas gada pārskata vadības ziņo
jumā skaidrots, ka peļņas samazinājums 
pērn bija saistīts ar preču pašizmaksas pie
augumu un saistībā ar klientiem piemēro
to atlaižu politiku. Pērn arī iegādātas jau
nas iekārtas, kā arī veiktas būtiskas inves
tīcijas tirgus izpētē un jaunu sveču dizaina 
izstrādē.

VENTSPILĪ

Sēdē, kur BNN bija klāt, Aivars Lembergs 
lūdza iespēju beigt sēdi bez desmit četros, 
jo četros esot partiju vadītāju sanāksme. 
Tiesnesis Boriss Geimans mazliet pasmaidīja 
un pārvaicāja: “Jūsu partijas, ja?” Seko atbil
de: “Jā, es pārstāvu to partiju, kuru es vadu, 
bet tur būs arī citas. Bez desmit četros, tad es 
līdz četriem varētu aizbraukt.” Īss pārdomu 
brīdis, un tad tiek nolemts, ka 12.marta sēde, 
kas sākusies 11.00, ilgs līdz pulksten 15.50. 
Vēl izskan atgādinājums, ka arī 13.martā 
sēde sākas pulksten 11.00, nevis 10.00, jo 
kādas nu kuram darīšanas.

Acīmredzot dažādas “darīšanas” ir regulā
ras, jo ik pa laikam sēdes sākas pulksten 11.00 
un beidzas ap pusčetriem. Pāris reižu tā bei
dzas nedaudz pēc vieniem dienā. Laikā no 17.
janvāra līdz 5. jūnijam, sākot vēlāk un beidzot 

Kāpēc Lemberga lietā vairāk 
nekā puse sēžu nenotiek?

Baltijas valstu ostās šogad pirmajos 
četros mēnešos saņēma un nosūtīja 
kopumā 50,136 miljonus tonnu kra-
vu, kas ir par 4,6% jeb 2,416 miljo-
niem tonnu mazāk nekā 2017.gada 
attiecīgajā periodā, liecina Lietuvas 
statistikas pārvaldes dati.

Baltijas valstu ostās 
kravu apgrozījums 
četros mēnešos 
samazinājies par 4,6%

Gada pirmajos četros mēnešos 43% 
kravu pārkrauti Latvijas ostās, 34,2% – 
Lietuvas, bet 22,8% – Igaunijas ostās.

Latvijas ostās pārkrauto kravu apmērs 
minētajā laika periodā sarucis par 12,1% 
jeb 2,972 miljoniem tonnu un bija 21,556 
miljoni tonnu.

Lietuvas ostās pārkrauto kravu apmērs 
palielinājies par 6,1% jeb 989,4 tūksto
šiem tonnu un bija 17,168 miljoni tonnu, 
bet Igaunijas ostās kravu apgrozījums 
sarucis par 3,7% jeb 433,6 tūkstošiem 
tonnu un bija 11,411 miljoni tonnu.

No Baltijas valstu ostām visvairāk 
kravu pārkrāva Klaipēdas ostā – 14,314 
miljoni tonnu kravu, kas ir par 5,3% vai
rāk nekā 2017.gada attiecīgajā periodā. 
Otrajā vietā ir Rīgas osta, kurā pārkrau
ti 11,449 miljoni tonnu kravu, kas ir kri
tums par 6,3% salīdzinājumā ar attiecīgu 
periodu pērn. 

 turpinājums no 1. lpp. ātrāk, sēdēs ir “ietaupītas” 20 stundas un 19 
minūtes. Tas nozīmē, ka vēl mazliet vairāk 
nekā trīs sēdes kopumā nav notikušas.

Iepriekš tika izteiktas prognozes, ka tiesas 
process varētu noslēgties šī gada rudenī. Tā 
kā Aivaram Lembergam pašlaik darbnespējas 
lapa noteikta līdz jūnija beigām, tad noslē
gums pārceļas vēl mēnesi uz priekšu.

“Daudzi izrādījuši interesi par manu klāt 
neesamību dažādos pasākumos, kuros 
iepriekš vienmēr esmu iesaistījies. Klātienē 
nevaru piedalīties kājas traumas/lūzuma dēļ, 
bet visiem notikumiem un procesiem aktīvi 
sekoju līdzi – mūsdienās tas nav grūti,” otr
dien, 5.jūnijā, "Twitter" ierakstījis Lembergs.

Tiesas sēdēm gan laikam netiks sekots 
līdzi.

Vai “svinēsim” procesa desmit gadu jubi
leju? 

BNN.lv

BIEDRĪBĀ “VENTSPILS UZPLAUKUMAM”
Labdarības organizācija Biedrība “Ventspils uzplaukumam” ar Ventspils ostā strādājošo uzņēmumu atbalstu sniedz 
palīdzīgu roku lieliem un maziem, kuri nonākuši grūtībās, atbalsta organizācijas, kuras aktīvi iesaistās sociālo prob
lēmu mazināšanā mūsu pilsētā un visā Latvijā, 
pasākumus, kas ceļ latviešu nacionālo pašapziņu 
un aktivitātes, kas veicina jauniešu motivāciju 
izvirzīto mērķu sasniegšanā. Tikai viena pa
stāvēšanas gada laikā biedrība šiem mērķiem 
jau novirzījusi  vairāk kā 200 tūkstošus eiro. Lai 
pastāstītu par paveikto, Ventspilnieks.lv sāk jaunu 
rubriku – biedrībā “Ventspils uzplaukumam”. 

Biedrība “Ventspils uzplaukumam” pateicas par ziedojumiem

Ar biedrības „Ventspils uzplaukumam” finansiālu atbalstu  
5. maijā notika ikgadējais brīvprātīgo jauniešu apmācību 
seminārs. Jaunieši veltīja vienu sestdienu, lai papildinātu 
zināšanas par darbu ar bērniem ar īpašām vajadzībām. Kopā 
jautrā un radošā procesā apguva zināšanas ne tikai par darbu 
ar bērniem, bet arī par atbildību un darbu komandā. 
Seminārā piedalījās Bērnu paliatīvās aprūpes biedrības 
pārstāves – daktere Anda Jansone un kapelāne Aina Briede, 
kā arī Draugiem.lv runasvīrs Jānis Palkavnieks.
Mums ir  liels prieks par jauniešiem, kuri ir atvērti brīvprātīga-
jam darbam. Daudzi no viņiem katru gadu velta nedēļu no 
sava brīvā laika, lai būtu kopā ar bērniem vasaras nometnē. 
Tāpat viņi apmeklē bērnus mājās, kas ļoti iepriecina bērnus ar 
īpašām vajadzībām.

12. maijā Ventspils Jaunrades namā norisinājās Ģimeņu dziedāšanas svētki, 
kuru organizēšanas izdevumus daļēji sedza biedrības “Ventspils uzplauku-
mam” ziedotāji.

19. maijā notika kārtējais pasākums „Pauze”, kuru biedrība „Ventspils uzplau-
kumam” organizēja sadarbībā ar atbalsta centru „Roku Rokā” (biedrība „Aiz-
putes Samarietis”). Šādi pasākumi ģimenēm, kuru aprūpē ir bērni ar īpašām 
vajadzībām, ir ļoti svarīgi, jo tas ir laiks, kad vecākiem ir iespēja izrauties no 
grūtās ikdienas. Laikā, kad māmiņas ir savās nodarbībās, bērnus pieskata 
brīvprātīgie jaunieši. 

Pateicoties ziedotāju atbalstam, Ventspils bērnu nama „Selga” 
audzēkņiem bija iespēja piepildīt kādu no saviem sapņiem 
– apmeklēt boulinga centru Liepājā. Bērni par šo iespēju bija 
sajūsmā.

Nodibinājums „SAAGARA” saturīga brīvā laika pavadīšanas centrs bērniem 
un jauniešiem „Ar rītdienu” saka sirsnīgu paldies par atbalsu personām  no 
mazāk aizsargāto personu grupām, par piešķirto  naudu launadziņam EUR 
500.00 apmērā, kā arī mūzi-
kas instrumentu iegādei EUR 
186.00 apmērā un datorteh-
nikas iegādei EUR 430.00 
apmērā.
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“Mans tēva nams, nu mājās nāku...”

LAIME BŪT PIEDERĪGAM ĢIMENEI
“Iecerei, manuprāt, nebija un arī tagad nav ne vainas. 

Šodienas skatījumā tai varbūt ir klāt nedaudz jaunības nai
vuma un diezgan daudz pašpārliecinātības. Jo situācija, kādu 
to saskatījām no ārzemēm, Latvijā izrādījās skarbāka, nekā 
mums šķita. Bet kā viens no orientieriem nākotnei iecere jop
rojām pastāv,” Kristaps stāsta, ka nodoms par ģimenes uzņē
muma izveidošanu, kas darbotos namu  remonta, to drošības 
uzturēšanas un ārējā izskata uzlabošanas jomā, kā arī privāto 
teritoriju aprīkošanā ar žogiem,  pirms pieciem gadiem reali
zējies pilnā apjomā. Turklāt garantējot, ka darbs tiks paveikts 
vislabākajā kvalitātē. Apstākļi gan izveidojušies tādi, ka tagad 
tajā aktīvi  darbojas vairs tikai viņš un jaunākais brālis Alberts. 

“Ar laiku sevi lika manīt mūsu dažādā dzīves pieredze un 
atšķirīgās vīzijas par firmas tālāko attīstību, tāpēc tēvs no “4 
namiem” attālinājās  un vairāk pievērsās agrāk praktizētajai  

 Ventspils uzņēmējs Kristaps Sproģis ir vi
dējais no trim dēliem Dinas un Egona Sproģu 
ģimenē, un visiem viņiem bērnība pagājusi 
tēva namā Dampeļos, Tērauda ielā. No tu
rienes brāļi,  gandrīz kā pasakā, uz īsāku vai 
ilgāku laiku, pa vienam un kopā devušies pa
saulē, konkrētāk, uz Eiropu. Gan sportot, gan 
darbus darīt. Sevi parādīt un pierādīt, citus 
apskatīt un novērtēt. Nopietni par palikšanu 
svešumā, kā apgalvo Kristaps, neviens no vi
ņiem nekad nav domājis. Strādājot Norvēģijā, 
Kristaps, aprunājoties ar vecāko brāli Mārtiņu, 
domu par atgriešanos Ventspilī  konkretizē
jis –  toreiz vēl tikai iecerēs dzimtajā pilsētā 
veidojamās firmas logo zīmējumā. Stilizēti 
vizualizētā pamatdoma pavisam vienkārša: 
tā ir četru Sproģu ģimenes vīriešu firma, un 
silueti attēlo četrus viņiem piederošos namus. 
Nosaukums atbilstošs – SIA “4 nami”. Simbo
liskais zīmējums satur daudz informācijas par 
dibinātājiem, tanī skaitā par Kristapa dzimša
nas dienu. Toreiz un joprojām nams gan ir ti
kai tēvam, bet doma tāda, ka, strādājot kopā, 
varēs nopelnīt naudu un namus uzbūvēt arī 
dēliem... mazumtirdzniecības jomai, bet Mārtiņš personīgu apsvērumu 

dēļ izlēma darboties pavisam citā vidē. Par laimi, ģimenis
kās saites no tā nav cietušas, joprojām vajadzības gadījumā 
viens otram palīdzam gan ar praktisku rīcību, gan padomu un 
vienkārši ar uzmundrinājumu. Stresainajā mūsdienu pasaulē 
tas reizēm nozīmē pat ļoti daudz: tu šai dzīvē neesi un nepa
liksi viens!  

Nezinu, kā tas ir citiem, bet man ārzemēs, neskatoties uz 
tur piedāvātajiem materiālajiem labumiem un dzīves šķie
tamo stabilitāti, visvairāk pietrūka varbūt pat ne tuvinieku 
atbalsta, bet vienkārši viņu labvēlīgās klātbūtnes. Tie izceļo
tāji–aizceļotāji, kas sakās to neizjūtam, vai nu nav patiesi pret 
sevi un citiem, vai arī nekad nav izjutuši laimi būt piederī
giem savai ģimenei un dzimtai. Viņiem var izteikt tikai līdz
jūtību,”Kristaps atvainojas par vispārinājumu, taču šāds seci
nājums viņam radies, klausoties uz dzīvi ārzemēs paliekošo 
izteikumos, ka Latvija kā valsts viņus nav cieņpilni novērtēju
si, tāpēc labāk bijis doties svešumā.   

“Valsts nav kaut kas abstrakts, es to izjūtu pirmām kārtām 
caur savu ģimeni, radiem un draugiem, caur tēva mājām, 
kokiem tās pagalmā, kur vienā no dobumiem mitinās ūpis,  
izbaudu ar ceļa līkločiem un Ventu ielejā. Tādu nekur citur 
nebūs. Tad kāpēc tu noniecini un pamet viņus? Kāpēc tu 
nestrādā šeit, lai tos un savu valsti sakoptu,  izkoptu un 
padarītu labāku?” retoriski nezināmajam oponentam pārjau
tā Kristaps. Jā, arī viņš pabijis ārzemēs, taču ar skaidru nodo
mu tur iegūt derīgu pieredzi darbam Latvijā. Un par daļu no 
nopelnītās naudiņas Norvēģijā nopircis skārdnieka amatā 
nepieciešamos kvalitatīvos darbarīkus un aprīkojumu, lai tos 

lietotu no tēva pārmantotajā darbnīcā. Stāstot par to, Kristaps 
paironizē: “Nu, vai es neizskatos pēc plakātiski pareiza 
Latvijas superpatriota, kas par to vien sapņo, kā reemigrēties 
ar naudas kuli padusē, lai savas mārciņas, kronas vai dolārus 
ieguldītu Latvijas panīkušajā tautsaimniecībā...?”

NEČĪKSTĒT UN NEDZĪVOT UZ CITU RĒĶINA
Kristaps ir Atmodas sākuma bērns, vecāki padomju gados 

bijuši kalpotāji, kā tagad teiktu – piederīgi vidusšķirai. Tēvs 
pat tāds kā nomenklatūras darbinieks tirdzniecības sistēmā. 

“Pēc tolaiku sapratnes un rocības viņi varbūt pat varēja 
atļauties mūs palutināt, bet nedarīja to, šai ziņā izrādot lielu  
konsekvenci un vienprātību. Nerakstīts likums bija – ģimenē 
katram ir savi pienākumi, un tie jāpaveic paredzētajā laikā un 
godprātīgi. Nekad neatsakoties palīdzēt otram, ja tas nepare
dzētu apstākļu dēļ ar darbu netiek galā. Tanī pat laikā – nečīk
stēt un neradināties dzīvot uz otra cilvēka rēķina, pat ja tas 
ir tavs brālis!” šīs it kā elementārās patiesības un iemaņas 
Kristaps sakās pilnam novērtējis tikai vēlāk, skolas mācību 
laikā, sportā un vēlāk darba dzīvē. 

“Reizē ar brāli Mārtiņu, startējot Ventspils klubā “Velkonis”, 
esam pat ieguvuši goda nosaukumu “Latvijas meistars virves 
vilkšanā”, un sportā tas nozīmē  pilnīgu spēku atdevi, savstar
pēju uzticēšanos komandas biedriem un nebaidīšanos vaja
dzības gadījumā uzņemties līdera lomu. Tas nozīmē – cerēt ne 
tikai uz līdzjutēju gavilēm un balvām, bet rēķināties, ka var
būt otrajā plānā nāksies darīt melno, nepateicīgo palīgdarbu. 

Kristaps Sproģis savā birojā.

Ar brāļiem un vecākā brāļa sievu drauga kāzās (no labās 
Dagnija, Mārtiņš, Kristaps, Alberts).

Bērnībā. Labajā pusē vecākais brālis, kurš jau 
tajā laikā uzmanīja, lai nesastrādā nedarbus. Ozola stādīšana pie tēva mājas (no kreisās Alberts, Egons, Mārtiņš, Kristaps).
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Valsts prezidente Vaira Vīķe-Freiberga 2001. gada 19. janvārī uzrunā zinātniskā kon-
ferencē “Janvāra barikādes kā tautas pretestības forma totalitārajam režīmam un tās 
mācības” cita starpā pauda: “Barikādes bija tas lūzuma punkts, kas parādīja, ka arī 
šim milzīgajam kolosam ir māla kājas, ka ir iespējams gāzt pat vislielāko, visdrau-
dīgāko, vissmagāk apbruņoto impēriju, ja mēs atrodam, kur ir milzim šīs māla kājas 
un kā šīs māla kājas iespējams sagraut. Kā tas notika? Man šķiet, tas notika tieši ar 
tiem ieročiem, ko totalitārā vara bija centusies savām apspiestām tautām atņemt.”

Atceroties notikumus, kuri ievadīja tau-
tas Atmodas laiku Ventspilī, aicinājām 
uz sarunu to dienu notikumu dalībnieku, 
vienu no Ventspils Vides Aizsardzības 
Kluba dibinātājiem un kādreizējo tā 
prezidentu Ģirtu Valdi Kristovski.

Par 5. jūniju pirms 30 gadiem

RUBRIKA: 

DEPUTĀTA VIEDOKLIS

Jauns sākums?

A 
rī kopš LPSR laikiem valdoša
jam Ventspils nešpetnajam režī
mam māla kājas meklējamas 
viņa pašu ieročos.

Iespējams, šā gada pavasaris 
Ventspils un ventspilnieku dzīvē ieies vēstu
rē, kā ilggadīgā valdošā režīma beigu un jau
nas daudz  labākas dzīves sākuma vēstnesis. 

Tieši šajā pavasarī ir notikuši vairāki noti
kumi, kuri liecina, ka atkusnis nenovēršami ir 
sācies un drīz mūsu pilsētā varētu gaidīt īstu 
“pavasari”, kurš cilvēkus modinās no vairākas 
desmitgades ilgušā letarģiskā miega.

Proti, tieši šopavasar pirmo reizi Augstākās 
tiesas sēdē tika skatīta Ventspils pilsētas 
domes opozīcijas deputāta (Ģirta Valda 

Kristovska) blakus sūdzība lietā, kuru Liepājas 
tiesu nams nepieņēma, bet kura saistīta ar 
Aivara Lemberga vadītās Ventspils pilsētas 
domes vairākuma prettiesisko rīcību, šķērdē
jot pašvaldības līdzekļus opozīcijas deputātu 
ierobežošanā, pretēji Satversmē noteiktajam.  
Lietas nopietnību raksturo tiesas lēmums 
lietu izskatīt Augstākās tiesas kopsēdē.

Tāpat šopavasar mēs uzzinājām, ka Aivars 
Lembergs, atšķirībā no daudziem iepriek
šējiem gadiem, pērn nav guvis ienākumus 
no viņa vadītās mistiskās “Biznesa attīstības 
asociācijas”, kura kopš dibināšanas 2000.
gadā Aivaram Lembergam algā, par mistis
ku amata pienākumu pildīšanu, ir izmaksā
jusi turpat 3 miljonus EUR. Jāsaka, ka dāsno 

atalgojumu sākotnēji Aivaram Lembergam, 
ne bez paša Aivara Lemberga iejaukšanās, 
sarūpēja toreiz vēl valstij piederošā A/S 
“Ventspils Nafta”, tās meitas kompānijas A/S 
”Ventspils Nafta Termināls” un A/S “Latvijas 
Kuģniecība”. Arī pēc šo kompāniju nonākša
nas privāto investoru rokās, Lemberga dzīres 
turpinājās, jo kā dzirdēts, privātie investori, 
iegūstot īpašumā kompānijas, saņēma tās ar 
saistībām, proti, īpaši dzelžaini noslēgtiem 
līgumiem, kuri garantēja Lembergam krāšņu 
dzīvi vairākus gadus uz priekšu. Šopavasar 
izrādās, ka krāšņās dzīves viens no pavedie
niem, dāsnie ienākumi no “Biznesa attīstī
bas asociācijas”, ir apstājušies. Vēl priekšā 
“Ventspils Attīstības asociācijas” sarūpētās 
“debesmannas” apstādināšana un tad vērša
nās tiesā, lūdzot atzīt, ka šādi daudzu miljonu 
EUR sarūpētās nodevas ir bijušas nelikumīgas 
un tāpēc atmaksājamas. Kas zina, iespējams, 
Ventspils budžets tiks papildināts ar iespaidī
giem, daudzu miljonu vērtiem ieņēmumiem, 
kurus šoreiz nodrošinās Lembergs un Co.

Un, visbeidzot, šopavasar kāda saprātīga 
ziņa ir nākusi arī no Briseles, proti, Eiropas 
Komisija nākotnē paredz sasaistīt Eiropas 
Savienības budžeta izmaksas ar tiesiskumu 

ievērošanu. Eiropas 
Komisijas prezidents 
Žans Klods Junkers 
2. maijā, uzrunā
jot Eiropas Padomes 
deputātus, norādīja, 
ka tiesiskuma ievē
rošana ir neaizstā
jams priekšnoteikums 
pareizai finanšu pār
valdībai un budžeta efektīvai īstenošanai un 
tādēļ tiks iedarbināts jauns mehānisms, kas 
ļaus aizsargāt ES budžetu no riskiem, kas 
rodas no likuma varas trūkuma. Tas ir vispā
rēji piemērojams mehānisms un nav mēr
ķēts uz kādu konkrētu valsti, taču tā ir sva
rīga jaunā ES budžeta sastāvdaļa, tā Junkers.

Kas zina, varbūt šī ziņas liecina, ka Ventspils 
režīmam dienas strauji tuvojas beigām, jo 
autoritatīvajam režīmam bez ES naudas izdzī
vot būs ļoti grūti. Jautājums tikai  – vai vents
pilnieki, ziedojot savu nākotni, turpinās barot 
badakāsi, vai tomēr sadūšosies un laicīgi 
palūgs postošajam režīmam iet, šādi paverot 
Ventspilij jaunas perspektīvas.

Aivis Landmanis,
Ventspils pilsētas domes deputāts

- Kā to uztvēra padomju vara Ventspilī?
 Savdabīgi. Varai tas bija šoks. Viņi cen

tās atrast pretlīdzekli. Pilsētas Izpildkomitejas 
un kompartijas nodaļas instruktoru mutiska 
pārliecināšana nebija līdzējusi. Jau kādas die
nas pirms 5. jūnija demonstrācijas sāka mani 
biedēt, pienesa ziņu, ka pilsētas vara piepra
sījusi Kara komisariātam mani iesaukt PSRS 
armijā, lai aizvāktu no Ventspils uz diviem 
gadiem militārajā dienestā Krievijā. Tas tie
šām piepildījās, jo pavēste par iesaukšanu 
pienāca pāris dienas uzreiz pēc demonstrā
cijas. Turpretī vietējais laikraksts “Padomju 
Venta” rakstā par VAK 5. jūnija demonstrā
ciju, kurā piedalījušies 12 000 ventspilnieku, 
mani VAK prezidentu, pasākuma organizato
ru un vadītāju pat nepieminēja. Pat aizmugu
riski centās iebiedēt, publiski centās ignorēt. 

- Un tomēr divu gadu dienests Krievijā 
jums gāja secen! 

 Jā. Dakteris Andrejs Eizāns noorgani
zēja manu atbalstītāju pulciņu, kas iesnie
dza petīcijas augstākajās varas institūcijās. 
Viņi uzsvēra to, cik nozīmīga ir mana darbība 
Ventspils pārmaiņu procesos. Šādus iesnie
gumus tomēr tā laika valdošie respektēja. Tā 
tas turpinājās ik pa pusgadam līdz pat 1990. 
gada ziemai. Kā iesaukšanas laiks, tā pienāk 
pavēste. 1989.  gada vasaru pat nācās pava
dīt bezalgas atvaļinājumā ārpus Latvijas, jo 
Kara komisariāta pārstāvji vairākkārt iera
dās darbā, meklēja mājās, lai mani paņem
tu tur uz vietas. Darbā mani veiksmīgi pabrī
dināja kolēģi, mājās es iekšā nelaidu, durvis 
tomēr viņi vaļā nelauza. 1989. gada rudenī 
biju gatavs politiskai prāvai un cietumsodam 
par atteikšanos dienēt PSRS bruņotajos spē
kos. Kara komisariātam paziņoju, ka var mani 
tiesāt, dienēt PSRS karaspēkā neiešu. Tad 

Ventspils padomju 
vara saprata, ka tā 
no šāda tiesas pro
cesa būs zaudētā
ja, tāpēc pati atsau
ca savu agrāko pra
sību par iesaukšanu 
dienestā. 

- Vai šodien 
domājat, ka šādi 
riski, kas radās jūsu 
politiskās darbības 
dēļ, bija pamatoti?

 Ja mums ir 
izdevies atjaunot 
neatkarīgu Latvijas 
valsti, arī Ventspils 

pilsēta vairs nav nošņurkusi pelēka bārenī
te, tad tā noteikti bija tās skarbās piere
dzes vērta uzdrīkstēšanās, ieguldītais inten
sīvais sabiedriskais darbs ir sevi attaisno
jis. Jāatceras, ka 1988. gada vasarā 5. jūnija 
demonstrācija bija tikai sākuma akords, uver
tīra Ventspils VAK darbībā. Sekoja daudzi citi 
pasākumi, kas veicināja Latvijas Tautas fron
tes rašanos, nacionālo atmodu, protams, arī 
Ekspertu komisijas izveidi, visus tālākos pro
cesus Ventspils pilsētas ekoloģijas pakāpenis
kai normalizācijai. 

- Vai varat teikt, ka to dienu ticība 
labākai rītdienai Ventspilī ir piepildīju-
sies? Vai Ventspils šodien ir tāda, kādu Jūs 
to iztēlojāties pirms 30 gadiem? Kā ir ar 
demokrātiju? 

 Diemžēl tikai daļēji. Un tomēr pat tad, 
neskatoties uz visiem trūkumiem un prob
lēmām, šodien neapšaubāmi ir labāki laiki. 
Latvija ir neatkarīga valsts. Dzelzs priekš
kars ir kritis. Okupācijas karaspēks ir izvests. 
Pakāpeniski atgriežamies Eiropas civilizācijā. 
Tie ir ieguvumi un vērtības, kas atsver paš
reizējos demokrātijas kropļojumus, prettie
siskumu, kuru raksturo Ventspils autoritārais 
režīms, labas pārvaldības trūkums mūsu pil
sētā. Taču tas būs spiests atkāpties. Tas pat 
vairs nav tik tālas nākotnes jautājums. Ja tā 
domāju, tad tas liecina, ka man joprojām ir 
ticība labākai nākotnei. Un tomēr vēlos atgā
dināt, ka par Rietumu demokrātijas pamat
vērtībām ir jācīnās. To turpinu darīt.   

- Vai nav par vēlu? Kāpēc demokrātijas 
pamatvērtības un tiesiskumu neieviesa 
no sākta gala, kopš  1990. gada 4. maija? 

 Mēs, Ventspils VAK kodols, tik tiešām 
toreiz bijām patiesi ideālisti. Un tomēr mūsu 
bija maz. Līdzīgi tas bija citās vietās Latvijā. 

Turklāt un diemžēl 
mēs, atmodas cen
soņi, bijām politis
ki un tautsaimnieciski 
nepieredzējuši. Man 
toreiz bija 25 gadi. 
Tāpat kā daudzi poli
tiskie ieslodzītie, Lidija 
DoroņinaLasmane, Gunārs Astra, bijām gata
vi ziedoties Latvijas brīvībai, taču ceļa kar
tes, kā mainīt sabiedrību, mums tomēr nebi
ja. To izmantoja daudzi kompartijas rajonu 
sekretāri, ideologi, izpildkomiteju darbinieki, 
VDK darbinieki, kuru rokās palika saimnie
ciskā vara. Faktiski daudzi no viņiem Latvijas 
Tautas frontes doto iespēju piedalīties valsts 
neatkarības atjaunošanā nekaunīgā kārtā 
pārvērta par iespēju, kā indulģenci kopīpa
šuma sagrābšanai savu merkantilo tieksmju 
apmierināšanai. Tas ir ievērojami degradējis 
demokrātijas atjaunošanas procesa morāli un 
ētiku. 

- Kāda ir galvenā mācība, ko arī šodien 
varam gūt no toreizējiem notikumiem?

 Valsts vadība ir jāuztic taisnīgiem un 
cīņas spējīgiem, izglītotiem un pieredzēju
šiem cilvēkiem. Virkne bijušie komunistis
kās partijas sekretāri, ideologi, VDK štata 
darbinieki, kuriem pēc neatkarības atjauno
šanas deva iespēju brīvi un bez jebkādiem 
ierobežojumiem piedalīties valsts politiskās 
un saimnieciskās dzīves attīstības virzienu 
noteikšanā, šo Latvijas Tautas frontes doto 
iespēju ir izmantojuši acīmredzami negod
prātīgi. Tas sabiedrībai tagad būtu jāvērtē ar 
laika mērauklu, nevis jātērē laiks kaut kādu 
čekas maisos esošu piespiestu, apmuļķotu 
un iebiedētu ziņotāju sarakstu atklāšanai vai 
noklusēšanai, kas tiek padarīta par sabiedrī
bas morālās attīrīšanās panaceju.    

- Kādēļ jūsuprāt Ventspils pilsēta neuz-
skatīja par vajadzīgu pat atcerēties 1988. 
gada 5. jūnija notikumus? Vai tiešām ir 
iespējams, ka pilsētā valdošajai varai šis 
Ventspilij tik nozīmīgais notikums pirms 
30 gadiem šķita nebūtisks?

 Tas nav noticis ne piecus, ne 10, ne arī 
20 gadus iepriekš, kopš noorganizējām tie
šām unikālu vēsturisku pasākumu Ventspils 
pilsētā  ar  12 000 cilvēku līdzdalību, kuram 
nav bijis un, visticamāk, arī nebūs līdzīga pil
sētas un novada vēsturē. Tas ievadīja jaunu 
laikmetu ventspilnieku tā laika domāšanā 
un rosināja Latvijas neatkarības atjaunoša
nas procesus. Ja pilsētas varai tas nešķiet 
pieminēšanas vērts, tad tā jau ir tikai viena 
no liecībām par gara nabadzību pilsētas vadī
tajiem, kas savos krēslos sēž jau turpat 40 
gadus kopš padomju laikiem. 

- Pirms trīsdesmit gadiem jūs, neliela 
domubiedru grupa, Ventspilī nodibinājāt 
Vides aizsardzības klubu (VAK) un spērāt 
tam laikam ļoti drosmīgu soli – ar pla-
šas tautas demonstrācijas organizēšanu 
nostājieties pret tolaik pastāvošo varu. Kā 
nonācāt pie tādas uzdrīkstēšanās?

 Tolaik pilsētā bija virkne drosmīgu cilvē
ku, kas nebaidījās teikt patiesību par padom
ju industrializācijas procesa radīto postu, par 
dažādiem pārkāpumiem Ventspils ostā, kas 
sagandē dabu un degradē Ventspils pilsēt
vidi, kas kļūst kritiski bīstama ventspilnie
kiem. Tā kā vietējie kompartijas vadoņi un 
pilsētas vadītāji to gļēvi pieļāva, uzskatot to 
kā pašsaprotamu nodevu padomju saimnie
košanai, tad daži vietējie dzejnieki, medi
ķi, atsevišķu jomu speciālisti sāka uzstājīgi 
pieprasīt sociālisma nejēdzību apturēšanu. 
Dakteris Andrejs Eizāns, dzejniece un žurnā
liste Laimdota Sēle bija šīs cīņas spilgti cīnī
tāji, kas iedrošināja arī citus. Arī es, būdams 
jauns inženieris, vēlējos ko darīt lietas labā 
un 1987. gada nogalē sagatavoju plašu raks
tu “Kas notiks ar Ventspili?!” un nosūtīju to 
žurnālam "Avots" un "Literatūrai un Mākslai", 
piesaistīju populāro TV raidījumu “Labvakar”. 
Taču tie visi bija neorganizēti centieni. Radās 
doma, ka šādus individuālistus vajadzētu 
apvienot. Lūdzu tā laika Konservatorijas stu
denti Ingu Aulmani Rīgā veikt dumpinieku 
aprindu izpēti, un 1988. gada maijā mēs uz 
Ventspili atvedām ne tikai Vides aizsardzī
bas kluba īpašo auseklīti, bet arī ideju par 
VAK dibināšanu un demonstrācijas rīkošanu. 
Viss bija jāpaveic pāris nedēļu laikā. Jādabū 
atļauju rīkot gājienu un mītiņu un jāuzraksta 
deklarāciju par piesārņojumu Ventspilī, jāsa
dala organizatoriskie pienākumi. Viss, ko vei
cām, mūsu dzīvē notika pirmo reizi. Tas bija 
liels izaicinājums, bija jāpārvar liels stress un 
jāiztur psiholoģisks spiediens. 4. jūnija vaka
rā, tieši pirms demonstrācijas mākslinieku 
Alda Birznieka un Jura Igara darbnīcā zīmē
jām transparentus. Man bija intuitīva sajūta, 
ka jāraksta, kas padomju iekārtai nepiedie
nīgs. Tā radās ar manu roku rakstītais padom
ju cilvēka spontāns protesta apliecinājums – 
Ticība! Cerība! Mīlestība!  
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Lauksaimnieki: Graudaugu 
sējumu situācija sausuma dēļ 
ik dienu kļūst kritiskāka
Graudaugu sējumu situācija lielā karstuma dēļ 
ik dienu kļūst kritiskāka, un nākas arvien vairāk 
bažīties par gaidāmās ražas apmēru un kvali
tāti, saka lauksaimniecības nozares pārstāvji. 
Biedrības "Zemnieku saeima" pārstāvis Mārtiņš 
Trons norāda, ka sausums negatīvi ietekmē 
graudaugu sējumus, un graudu raža jau patla
ban lēšama mazāka nekā pērn. Taču esot pār
agri izdarīt prognozes par konkrētu ražas sama
zinājuma apmēru. Lielākais sausums Latvijā ir 
Kurzemē, kur augsnei izteikti trūkst mitruma.

Pabriks aiziet no "Vienotības", 
lai pievienotos "Attīstībai/Par!" 
Vienotības Eiropas Parlamenta deputāts Artis 
Pabriks nolēmis aiziet no partijas, lai pievie
notos apvienībai "Attīstībai/Par!". Kā stāsta 
Pabriks, lēmums nav bijis viegls, taču tam 
nevajadzētu būt pārsteigumam ne oficiāla
jiem, ne neoficiālajiem vadītājiem. Politiķis 
skaidro, ka ir izvēlējies pievienoties "Attīstībai/
Par!" tāpēc, ka tā spējusi savās rindās pulcēt 
vairāk nekā 1300 jaunu, enerģisku un moderni 
domājošu cilvēku.

Cīņa ar čaulas kompānijām 
turpinās – to noguldījumu 
īpatsvars Latvijas bankās 9,8%
Ārvalstu noguldījumu īpatsvars maijā Latvijā 
sarucis līdz 29,3%. Kopumā ārvalstu noguldī
jumu kritums pēdējos divos pārmaiņu gados, 
atsakoties no apšaubāmas izcelsmes naudas 
līdzekļiem, ir bijis –58%, informē Finanšu un 
kapitāla tirgus komisija (FKTK). FKTK ekspertu 
pirmās aplēses rāda, ka maijā čaulas uzņēmu
mu īpatsvars banku noguldījumos ir vien 9,8%, 
savukārt tādu uzņēmumu īpatsvars, kurus skar 
aizliegums, jo tie atbilst divām čaulas veidoju
ma pazīmēm, jau varētu būt mazāks par 4%.

ĀIPL: Investoru vērtējums 
valdības darbam ir pietiekami 
kritisks
Ārvalstu investoru vērtējums par valdības 
darbu gaidāmajā Ārvalstu investoru padomes 
Latvijā (ĀIPL) un valdības ikgadējā sanāk
smē būs pietiekami kritisks, norāda ĀIPL val
des priekšsēdētāja Zlata ElksniņaZaščirinska. 
“Ekonomikā ir izaugsme, kopprodukts aug, 
eksports palielinās, un arī globālā ekonomika 
pašlaik ir virzīta uz attīstību. Neskatoties uz šo 
labvēlīgo situāciju, virkne ar lieliem mājasdar
biem Latvijā nav izpildīti. Pat ja tie ir uzsākti, 
process ir ļoti lēns. Par to ir vislielākā kritika.”

LCB: ceļu stāvokļa novērtējumā 
Latvijas vieta ir zema, taču 
objektīva
Latvijas 107. vieta 137 valstu konkurencē 
2017. – 2018. gada Globālajā konkurētspējas 
indeksā ceļu stāvokļa rādītājā diemžēl ir objek
tīvs valsts attieksmes rezultātu novērtējums, 
atzīst biedrība “Latvijas Ceļu būvētājs” (LCB). 
Biedrībā uzsver, ka Latvijas slīdēšana uz leju 
ceļu kvalitātes novērtējumā (95. vieta pagā
jušajā gadā) ir sekas valsts nepietiekama
jam finansējumam un ceļu lietotāju samak
sāto nodokļu izmantošanai ar ceļiem nesais
tītām vajadzībām. Valstī uz ceļiem neveik
to darbu deficīts aug, un, ja nenotiks būtisks 
pagrieziens attieksmē, ceļu kvalitāte turpinās 
pasliktināties.

Latvijā ierobežo kaitīgās 
transtaukskābes pārtikā
Ar   1.jūniju Latvija kļūst par vienu no piecām 
Eiropas Savienības dalībvalstīm, kur pārtikas 
produktos ir noteikti ierobežojumi transtauk
skābju daudzumam. Ierobežojumi noteikti ar 
mērķi uzlabot Latvijas iedzīvotāju uztura para
dumus un tādējādi ilgtermiņā uzlabot sabied
rības veselības rādītājus.

LATVIJĀ

 turpinājums no 3. lpp.

Mācoties vidusskolā, vasaras brīvlaikā pie
kritu stādāt lielveikalā par pārdevēju gaļas 
nodaļā. Tas ir vecums, kad prātā daudz 
romantiskākas profesijas, bet ieguvums 
no šīs bija nenoliedzams un to novērtēju 
tikai tālākajā dzīvē: aiz letes stāvot, mācījos 
komunicēt ar līdz tam nepazīstamiem cilvē
kiem, veikala apmeklētājiem, respektējot 
viņu tik dažādās un reizēm pat šķietami nelo
ģiskās  vēlmes.

STABILI “IEKABINĀJĀM” SKOTIEM 
Tas noderēja vēlāk, kad sporta preču pār

dotavā nācās būt kompetenta konsultanta 
lomā. Darbs bija interesants, būtu to turpi
nājis, ja ne pieticīgā, lai neteiktu, jaunam cil
vēkam smieklīgi mazā, alga. Tāpēc ar entu
ziasmu atsaucos drauga aicinājumam braukt 
peļņā uz Skotijas pilsētu Arbrothu, kur viņam 
bija darbs lašu pārstrādes rūpnīcā. Pie reizes 
gribēju papildināties angļu valodā, taču vie
tējie runāja kaut kādā skotugēlu angļu slen
gā, ko (varbūt?) saprata tikai viņi paši. Bija 
diezgan liela vilšanās arī attiecībā uz skotu 
čaklumu, kur latvieši viņiem ar savu atbildīgo 
attieksmi pret pienākumiem stabili “iekabi
nāja”, bet es drīzi vien izvirzījos pat tādos kā 
nelielos priekšniekos – par gatavās produk
cijas noliktavas pārzini. Protams, tur ir mūsu 
izpratnē neparasta un skaista daba, kalni, 
daudz akmeņu, no kuriem būvētas gandrīz 
visas mājas, pat jumtus liekot no akmens 
plāksnēm. Taču atstāju šo zaļo un visnotaļ 
simpātisko zemi bez nožēlas, kad cits draugs 
piedāvāja no lašu cepšanas Skotijā pāriet pie 
celtniecības darbiem Norvēģijā, turklāt man 
zināmā, jau Ventspilī tēva darbnīcā apgūtā 
amatā – par skārdnieku,” Kristaps stāsta, ka 
uz jauno, netālo  darba vietu  ar lidmašīnu 
devies”pa taisno”, Ventspili neapmeklējot 
gandrīz pusotru gadu. Darbs bijis velosipēdu 
ražošanas firmā, kas plaši nodarbojusies arī 
ar celtniecību, tanī skaitā objektos uzstādot 
pašu gatavotos izstrādājumus no skārda. 

NORVĒĢIJĀ MĀCĪJOS VIENKĀRŠĪBU
“Bija prieks un gandarījums, ka tēvam 

piederošajā skārdnieku darbnīcā Ventspilī, 
Nikolaja ielā, no vecajiem meistariem gan
drīz vai rotaļājoties pa vasarām biju apgu
vis šī amata pamatus un kā līdzvērtīgs nor
vēģiem varēju izpildīt gandrīz visus pasūtī
jumus. Bet gadījumos, kad klients piepra
sīja radošumu, konservatīvajiem skandinā
viem biju pat solīti priekšā. Varbūt tāpēc, ka 
man kopš bērnības patīk zīmēt, ir telpiska 
un tēlaina domāšana. Tagad saprotu, ka tas 
bija labs prāta lokanības treniņš, kas lielis
ki noder privātajā biznesā Ventspilī, pieņe
mot no klientiem nestandarta pasūtījumus,” 
Kristaps atzīst, ka no skandināviem varējis 
mācīties arī vienkāršību, jo, piemēram, viņu 
tiešais priekšnieks nav tēlojis lepnu kungu, 
bet atļāvies braukt stipri lietotā busiņā, ģērb
ties vienkāršās drēbēs, vajadzības gadīju
mā ņemt rokā amata rīkus un rāpties palīgā 
jumta licējiem. 

“Mans tēva nams, nu mājās nāku...”

“Kādu laiciņu Norvēģijā pastrādāja arī 
mans sešus gadus jaunākais brālis Alberts 
(kuru pēc bērnības paraduma reizēm nosau
cu par “mazo”un viņš pagaidām neprotes
tē), tāpēc tur vēroto cenšamies piemērot 
Ventspils apstākļiem. Biju patīkami pārsteigts 
par viņa iniciatīvu uzņēmuma darbā neapro
bežoties ar skārda izstrādājumu izgatavošanu 
un pielietošanu, bet sākt arī Ventspilī tradi
cionālo metāla un koka žogu uzstādīšanu un 
remontu, un tas izrādījās ejošs piedāvājums, 
it īpaši siltajā gada laikā. 

PAAUDZĒS LIETOJAMA VIZĪTKARTE
“Žogu daudzveidība ir gandrīz bezgalīga 

gan tiem pielietojamo  materiālu izmantoša
nas, gan formas un izpildījuma ziņā,” Kristaps 
atzīst un uzsver, ka žogs ir ilglaicīgas lietoša
nas visiem skatāma mājas vizītkarte, ar ko 
lepoties un piesaistīt uzmanību. Jāņem gan 
vērā, ka pasūtītāja fantāzijas lidojumam spār
nus var apgriezt visnotaļ striktie pašvaldības 
saistošie noteikumi, kurus Ventspilī cenšas 
respektēt. Tāpēc brāļi Sproģi nerekomendē 
klientiem eksotiskos stikla, plastmasas vai 
no klūgām pītos žogus, neuzņemas tos mūrēt 
no akmens,  bet iesaka izmantot tradicionā
los darinājumus no koka vai metāla, arī stie
pļu režģiem, tos radoši kombinējot. Klientu 
izvēlei tiek piedāvāti katalogi, bet Kristaps 
palepojas, ka abiem ar brāli ir talants un nu 
jau arī pieredze žogu “ievērtēt, iesvērt”ap
kārtējā ainavā, ēku vai to kompleksa un rel
jefa kopskatā.  

“Labs žogs (un sliktus mēs neuzstādām!) 
kalpo no divdesmit līdz piecdesmit gadu. 
Aicinām klientu iztēloties, piemēram, kādu 
fonu vai noēnojumu tam ar laiku radīs koki, 
kas tagad ir pusauga vecumā. Vai arī otrā
di – tie drīz būs kļuvuši veci un izzāģējami, 
atstājot aiz sētas tukšumu. Šai gadījumā runa 
vairāk ir par kaltiem vai metinātiem, “mūžī
gajiem” metāla žogiem, kādus mums patīk 
uzstādīt, taču maz vēl ir tādu, kas šo grez
nību var atļauties. Ceram, ka ļaužu turība 
augs, un mums ir padomā sadarbība ar kādu 
kalēj meistaru Jūrkalnē, kas ļautu pasūtīt tādu 
žogu, kas būtu vienā eksemplārā visā pasau
lē,” Kristaps uzskata, ka šai ziņā pieprasījums 
augs, jo mūsdienu standartizētajā, ar masu 
kultūru un masu modi pārņemtajā pasau
lē ļaudis varbūt pat intuitīvi cenšas saglabāt 
kaut jel kādu individualitāti un privātumu, 
un tas iespējams viņu zemes norobežotajā 
daļā, aiz žoga. Protams, tādu var veidot arī no 
augiem un kokiem, bet vai vienmēr tas radīs 
drošības sajūtu, apšauba Kristaps. 

PIELIEKOT KRISTĪGĀS MORĀLES 
OLEKTI

Atšķirībā no daudziem citiem mazajiem 
uzņēmumiem, kas solās un cenšas augt un 
palielināt darba apjomu un peļņu fantastis
kos tempos, SIA  “4 nami” vadītājs uzsvaru 
liek uz pārdomātu individuālu pieeju saskar
smē ar klientu. Akcentējot arī pasūtījuma 
izpildes tempu, kultūru un kvalitāti, kam jāk
ļūst par neapšaubāmu normu un sava veida 
firmas zīmi,  tikai tad ir morālas tiesības augt 
kvantitatīvi. Tikpat strikti uzņēmumā ievēro, 

lai nolīgtajiem cilvēkiem būtu apsolī
tais  darbs un alga, necenšoties uzpūst 
apjomus vasarā, jo ziemā tad var nāk
ties pārtapt bezdarbniekos.  Kristaps to 
cenšas salāgot ne vien ar darba likum
došanu, bet arī kristīgo morāli, jo pirms 
pāris gadiem uzņemts Ventspils baptistu 
draudzē.  Šādi rīkoties viņu  nav mudi
nājuši ne tuvinieki, ne draugi, viņš to 
izlēmis pilnīgi patstāvīgi un uzskata par 
labāko, kas ar viņu pēdējā laikā noticis. 

“Neslēpju, ka es, atšķirībā no jaunākā 
brāļa, kas ir izteikts rīcības cilvēks, brī
žiem ļaujos pārdomām par dzīves jēgu, 
cilvēku savstarpējām attiecībām, naudas 
un varas ietekmi uz atsevišķiem indivī
diem un sabiedrību kopumā. Un samē
roju to visu ar mūžīgajām, kristīgās ticī
bas sludinātajām vērtībām, kas izpaužas 
mīlestībā un cieņā ne vien pret tuvinie
kiem, bet katru cilvēku. Šādā kontek
stā daudz kas no tā, pārsvarā īslaicīgs 
un ārišķīgs, ar ko ari es reizēm aizpildī
ju savu dzīvi, patiesībā ir sīks un nesva
rīgs.  Saprotu, ka mūsdienu plēsonīgajā 
un pārsvarā morāli degradētajā bizne
sa pasaulē cilvēki, kuriem ir manējiem 
līdzīgi uzskati, pagaidām ir mazākumā. 
Bet to sāk novērtēt, tāpēc ar šādu attiek
smi pret cilvēkiem centīsimies strādāt arī 
turpmāk. 

LIGZDIŅA BŪS! 
Vai tagadējo darbu niša Kristapam 

būs mūža izvēle, viņš nav pārliecināts. 
Bet tuvāko nākotni brāļi Sproģi noteikti 
saskata firmas piedāvāto pakalpojumu 
individuālā izpildē, unificētajā pasaulē tā 
kaut vai netieši ļaujot cilvēkiem izpaust 
savu individualitāti. Viņuprāt, tās var būt 
izteiksmīgas, no skārda liektas, lodē
tas vai gofrētas detaļas ne vien zināmu 
funkciju izpildei ēkas uzturēšanā, bet 
vienlaicīgi kalpot arī kā rotājumi vai kop
skatu akcentējošas detaļas. Tikpat iede
rīgi samērā vienmuļajā žoga laidumā var 
būt tajā prasmīgi iekomponēti, oriģināli 
vārtiņi, kurus paši un ciemiņi taču virina 
katru dienu. 

“Var izpausties, piemēram, pasūtot 
pie mums pulēta kapara lustru, kādas 
nav nevienam citam pilsētā. Vai arī no 
tāda pat materiāla veidotu daudzziedu 
liliju kā apliecinājumu mūža mīlestībai 
– arī tādu varu un kā dāvinājumu jau 
esmu izgatavojis. Un kur tad fantastiskie 
vēja rādītāji ar dzīvnieciņu vai cilvēku 
siluetiem, kas jau no tālienes liecina par 
mājas saimnieku attieksmi pret dabu un 
viņu humora izjūtu! 

Bet kā tad ar firmas logo deklarēta
jiem četriem namiem, no kuriem dabā 
pastāv tikai viens? Kristaps atsmej, ka 
iecere nav atmesta, taču ar tās realizē
šanu nāksies pagaidīt līdz laikam, kad 
būs  noskatīta un jāvārdu devusi līgava, 
ko tajā ievest. Jo namu taču būvē priekš 
ģimenes,  kurā arī sievai ir visnotaļ res
pektējams viedoklis par ligzdiņas izskatu 
un ērtumu... 

Uzņēmuma darbinieki 2015. gada Ziemassvētkos (Agnis, Ilva, Kristaps, Alberts, Krists).

Ģimenes Ziemassvētku boulinga turnīrā kopā 
ar tēvu Egonu.
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Dramatiska, bet pelnīta uzvara – tā var 
raksturot “OlyBet” Latvijas Basketbola 
līgas finālsērijas sestās, izšķirošās spēles 
iznākumu. Mača izskaņā ar 81:78 uzvarot 
savus principiālos pretiniekus “VEF Rīga” 
komandu un tādējādi triumfējot arī 
visā finālsērijā ar 4:2, basketbola klubs 
“Ventspils” atgriezis Ventas krastos 
Latvijas čempionu kausu. Ventspilnieki 
tādējādi pēc trīs gadu pārtraukuma 
atkal uzvarējuši valsts čempionātā. BK 
“Ventspils” šis ir desmitais LBL čempionu 
tituls kluba vēsturē.

Skriešanas seriāla "Bigbank Skrien Latvija" ceturtais posms – Ventspils Piedzīvojumu 
parka maratons notiks 16. un 17. jūnijā. Kā šim izaicinājumam sagatavoties tā, lai 
nepakļautu sevi riskam? "Ventspilnieks.LV" piedāvā  VENDEN vēstneses, skriešanas 
treneres un garo distanču skrējējas Anitas Kažemākas padomus, kā saudzīgi un ko-
rekti sagatavot organismu garajiem skrējieniem.

Čempionu kauss atgriežas Ventspilī

“Šis bija smagākais mačs sērijā,” 
pēc spēles aģentūrai LETA atzi
na ventspilnieku līderis Aigars 
Šķēle, kas izšķirošajā finālma
čā Kurzemes kluba labā guva 

12 punktus, izcīnīja septiņas atlēkušās bum
bas un izdarīja piecas rezultatīvas piespēles. 
“Daudz spēka ir patērēts šī mēneša laikā – 
gan pusfināla sērijā ar BK “Ogre”, gan finālā 
smagi cīnījāmies, daudz minūtes bija jāpava
da laukumā,” atzina spēlētājs, piebilstot, ka 
līdz šim viņam licies, ka uzvaras “saldmes” 
ziņā viņam šķitis – nekas nepārspēs 2016. 
gadā ar “Valmiera/ORDO” komandu izcīnī
to uzvaru, togad finālā pārspējot tieši “VEF 
Rīga”, taču šis tituls ir tikpat “salds”: “Neviens 
mums neticēja, jo kas gan tā “Ventspils” tāda 
ir... Bet mēs pierādījām pretējo,” teica Aigars 
Šķēle, kas saņēma arī finālsērijas vērtīgākā 
spēlētāja (MVP) balvu: “No beidzamā mača 
deviņiem spēlētājiem varēja visus deviņus 
izvēlēties,” par MVP izvēli teica Aigars Šķēle.

Nevar noliegt, ka “Ventspils” finālsērijā 
nebija favorītu statusā, taču mūsu pilsētas 
komanda vēlreiz pierādīja seno sporta patie
sību – lai cik liels nebūtu iepriekš “aprēķinā
tais” favorītu statuss, tas ir jāpierāda lauku
mā. Uz to norādīja arī “vefiešu” līderis Kaspars 
Bērziņš: “Mums bija liels mīnuss – laukumā 
mums bija nesaprašanās garo un mazo spēlē
tāju starpā. Tas ir visa līmeņa komandās, bet 
šoreiz mums tas bija ļoti izteikti. Ļoti milzīgas 
nesaskaņas. Garie palīdz visiem, mazie nepa

līdz garajiem. Viens otram nemākam iedot 
piespēles. Drausmas. It kā tā ir maza lieta, bet 
tā visu laiku izpaužas, arī treniņos,” pēc mača 
žurnālistiem sacīja “VEF Rīga” centra spēlētājs.

BK “Ventspils” LBL finālsērijā piedalījās 
jau astoņpadsmito reizi, kas ir LBL rekords. 
Desmito reizi ir izdevies izcīnīt čempionu titu
lu. Interesanti, ka laika posmā no 2000. līdz 
pat 2006. gadam ventspilnieki septiņas rei
zes pēc kārtas kļuva par labāko komandu 
Latvijā. Vēl pie čempionu kausa izdevās tikt 

2009. un 2014. gadā.
Apsveicam valsts čempionus un ventspil

nieku treneri Robertu Štelmaheru ar savu 
treneru komandu. Zīmīgi, ka Štelmahers kā 
treneris par čempionu kļuva arī 2016. gadā 
ar īstu sensāciju izraisījušo “Valmiera/ORDO” 
komandu. “Štelmahers māk vinnēt čem
pionātus,” pēc šī gada izšķirošā mača teica 
Aigars Šķēle. Vinnēt arī nākamos čempio
nātus gan Štelmaheram, gan “Ventspils” 
komandai novēl arī “Ventspilnieks.lv”. 

Kas jāņem vērā, skrienot maratonu

PĀRBAUDIET SAVA ĶERMEŅA 
IESPĒJAS!

Sākotnēji nepieciešams iziet pilno vese
lības pārbaudi un izvērtēt savu ēdienkarti, 
nepiemirstot izanalizēt arī ūdens dzeršanas 
paradumus. Ieteicams ir slodzes tests, kas 
parāda kā funkcionē sidrs, cik fiziski spē
cīgi esam, ar kādu slodzi drīkstam noslo
got ķermeni un kam būtu jāpievērš īpaša 
uzmanība treniņa laikā. A. Kažemāka atklāj, 
ka pati savu pirmo maratonu noskrējusi 18 
gados, bet trenējas jau no 9 gadu vecuma. 
Skrējienus sākusi ar 500 metriem, tad vienu 
kilometru, pakāpeniski palielinot distances. 
“Dažreiz skrējēji mēģina sagatavoties pāris 
mēnešu laikā, tāpēc aicinu atcerēties: pārāk 
strauja gatavošanās maratonam ir spēle ar 
veselību,” uzsver A.Kažemāka.

KONSULTĒJIETIES AR TRENERI 
VISMAZ VIENU REIZI!

Bieži vien cilvēki uzskata, ka var sagata
voties maratonam saviem spēkiem, taču lai 
pārbaudītu, kā funkcionē ķermeņa muskuļi, 
kāda ir skriešanas tehnika, lai nekas nekai
tētu locītavām un mugurai — konsultējieties 
ar treneri vismaz vienu reizi! A.Kažemāka 
norāda, ka paļauties tikai uz saviem instin
ktiem vai uz izlasīto informāciju ir riskanti. Ja 
gatavojieties nopietnai distancei — dariet to 
nopietni! Noskriet, protams, var arī bez tre
nera padomiem, taču domāsim ilgtermiņā 
— pārguris un traumēts ķermenis samazina 
darbaspējas uz ilgu laiku.

JĀDOMĀ, KO ĒD 
UN CIK DAUDZ DZER!

Veselīgā sagatavošanās maratonam nav 
iespējama bez pārdomātām, regulārām un 
sabalansētām maltītēm, kā arī sev piemēro

ta ūdens patēriņa. “Ūdens ir tikpat nozīmīgs 
visos vielmaiņas procesos, cik ēdiens. Ūdens 
ir jālieto regulāri, maziem malkiem visas die
nas garumā, nevis, piemēram, pusotru litru 
uzreiz,” iesaka Kažemāka.

IESILDIETIES UN NEKĻŪDIETIES!
Cilvēks pēc savas dabas ir nepacietīgs: tam 

viss nepieciešams ātri, daudz un uzreiz. Taču 
šāds princips nestrādā maratonā. “Vērojot 
skrējējus, pamanu trīs būtiskākās kļūdas. 
Pirmā — daudzi grēko un izlaiž tādas svarīgas 
treniņa komponentes kā iesildīšanās un atsil
dīšanās. Ķermenis jāsagatavo slodzei un pēc 
tam no tās jāiziet ar pastiepšanos, kā arī mus
kuļu un saišu iesildīšanu. Otrā tipiskā kļūda ir 
visu ziemu neskriet un nebūt arī citādi fiziski 
aktīvam, taču sākt trenēties pirmajās pavasara 
dienās. Slodzes dozējums šādā gadījumā ir ļoti 
liels un straujš — ķermenim tas ir par daudz. 
Slodze jāuztur arī ziemā, vingrojot un dodoties 
garākās pastaigās. Visbeidzot, perfekcionisti 
un maksimālisti piemirst, ka ne vienmēr vai
rāk ir labāk: treniņā noskriet vairāk nenozīmē 
kļūt stiprākam,” uzsver Anita.

Pēc viņas teiktā viss skriešanas pasākums 
var izgāzties arī tad, ja startē laikā, pie kura 
organisms nav radis. “Daudzi skrien vakarā 
pēc darba, bet sacensības notiek no paša rīta, 
tāpēc ķermenim uz starta līnijas ir šoks — ko 
tu man nodari, kas tagad  notiek? Jāmēģina 
brīvdienās pamosties agrāk un doties trenē
ties, lai ļautu organismam pierast pie tā, ka 
šāda slodze var būt arī dienas pirmajā pusē. 
Ja būsim pieraduši skriet tikai vakarā, tad no 
rīta skrējiens varētu būt smags un nekomfor
tabls.” Tāpat viņa iesaka sacensībās izman
tot katru ūdens punktu, nedomājot par laiku, 
kas tiek zaudēts procesā, jo  atūdeņots orga
nisms tālu netiks.

Savukārt neatliekamās medicīniskās palī
dzības mediķi iesaka nopietni izvērtēt savu 
gatavību piedalīties skrējienā, ja pēdējā laikā 
bijusi kāda saslimšana vai trauma. Iespējams, 
organisms pēc tās vēl nav atguvies, un liela 
slodze veselībai nodarīs vien kaitējumu. Ārsti 
arī uzsver – ja skriešanas laikā jūtams dis
komforts, piemēram, nespēks, vājums, gal
vas reibšana, redzes miglošanās, līdzsvara 
traucējumi, galvassāpes, spiedoša sajūta krū
tīs, elpas trūkums u.c, nekavējoties ir jāpār
trauc skriešana, un jāvēršas pie mediķiem 

pēc palīdzības! Tāpat ļoti nopietni jāizvērtē 
savus spēkus, ja skrējiena laikā ir karsts laiks. 
Mediķi norāda, ka viens no bīstamākajiem 
riska momentiem maratona laikā ir tieši pār
karšana, jo ķermenis uzkarst, apkārtējā vide 
nespēj nodrošināt atdzesēšanu, un var sāk
ties nieru un aknu darbības traucējumi.

Atgādināsim, ka 20. maijā notikušajā Rīgas 
maratonā slimnīcā pārbaužu veikšanai un 
palīdzības sniegšanai, kas saistīta ar pārkar
šanu un vieglām traumām, tika nogādāti 
četri sacensību dalībnieki. 
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 turpinājums no 1. lpp.

Viduslaiku 
un izlaidumu 
zīmē
Kurš gan kādreiz nav sapņo-
jis par bruņinieku turnīriem, 
brašajiem angļu jomeniem, 
daiļām dāmām un visu pārē-
jo viduslaiku romantiku. Šīs 
nedēļas nogalē būs iespēja 
nedaudz pacelt gadsimtu 
plīvuru – mūs gaida Lilium 
Vindaviensis. "Musica Festus 
II" Viduslaiku mūzikas festi-
vāls un bruņinieku divkau-
jas. Sestdien pulksten 12: 00 
visi interesenti tiek aicināti 
uz  Livonijas ordeņa pili, kur 
bez bruņinieku divkaujām 
būs skatāmi arī viduslaiku 
deju soļi (deju kopa "Balla-
re") un stopšāvēju sacensī-
bas. Savukārt pulksten 14.00 
skanēs vēlīno viduslaiku 
mūzika “Fabella Ensemble” 
(A.Urka (soprāns), R.Bēr-
tiņš (kontrtenors), A.Bētiņš 
(tenors), G.Prānis (bass, rata-
lira), I.Nīmane (blokflautas). 
Pulksten 17.00 I.Bertrāna 
(Francija) koncertā "Codex 
Faenza" priecēs ar viduslaiku 
klavesīna skaņām. Savukārt 
astoņos vakarā sāksies nakts 
koncerts – Vēlīno viduslaiku 
dziesmas un dūdas (grupa 
“Schola Cantorum Riga”, 
dūdas – I.Nīmane un M.Jē-
kabsons). Pils pagalmā būs 
šaušana ar loku, darbosies 
amatnieku darbnīcas, notiks 
trebušē (viduslaiku metamās 
mašīnas) izmēģinājumi, kā 
jau viduslaikos, netrūks ne 
zīlnieku, ne jokdaru. Darbo-
sies Pilskrogs. Šis katrā ziņā 
ir pasākums, kurš jāredz.

AS “BALTIC COAL TERMINAL”

Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000

info@balt iccoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 

Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi

„Pieteicāmies pie IK priekšsēdētāja viet
nieka Ērika Egļa, mūsu ieplānotais it kā būtu 
viņa kompetencē. Izlasījis mūsu pēc visiem 
noteikumiem rakstīto iesniegumu, tolaik vēl 
pajaunais vīrs skatās uz mums pilnīgā apstul
bumā. Gājiens? Mītiņš? Rezolūcijas? Traki 
esat, vai? Kādā sakarā? Kāda vēl vides aiz
sardzības diena? Gājieni mums ir 1. maijā 
un 7. novembrī, tos rīko pilsētas un parti
jas vadība, komjaunieši un arodbiedrība, bet 
kas jūs tādi? Klubs? Kas par klubu?! Skatos 
uz Ģirtu, kurš pietvīcis sarkans, jūtu – arī 
pašai vaigi flammē. Eglis ar mums gan tā, 
gan šitā, bet mēs saskatāmies nāvīgā apņē
mībā – bez atļaujas no kabineta neiziesim. 
Beigu galā, laikam jau sevī nospriedis, ka 
ne vella mums nesanāks, priekšnieka viet
nieks negribīgi atstāj uz iesnieguma savu 
autogrāfu. Bet panāktais (kaut arī ļoti sva
rīgs) ir tikai sākums. Mums vajadzīga rek
lāma, t.i., pasākuma izziņošana. „Padomju 
Ventas” redaktore Melngalve kluba ieplānoto 
principā atbalsta, bet... jau saņēmusi norā
dījumus no „baltās mājas”, resp. komparti
jas komitejas, – nekādus VVAK sludinājumus 
avīzē nelikt! Kluba aktīvs, kurš kopš 20. maija 
sanāk kopā gandrīz katru vakaru, nolemj dru
kāt skrejlapas un izplatīt pašu spēkiem. Kur 
ņemt papīru? 1988. gadā deficīts ir viss, pat 
rakstāmpapīrs. Kāds kaut kur sadabūjis vai
rākas pakas jocīgu papīra lenšu, kas salocī
tas kā ermoņika ar caurumiem malās. Aldis 
Birznieks un Juris Igars steigā griež trafare
tus, caur kuriem rokas sietspiedes tehnikā 
novilkt mūsu „proklamācijas”. Darbnīca cil
vēku pilna: vieni plēš pa lapai no „ermoņi
kas”, otri padod māksliniekiem, trešie ņem 
nost gatavās un sniedz ceturtajiem, kas tās 
izklāj žāvēt. Pārējie izstrādā maršrutus, lai 
vienā gājienā izlīmētu pēc iespējas vairāk 
lapiņu. Nedaudzie autoīpašnieki piesakās izlī
mēt lapiņas rajonā. Kad māksliniekiem rokas 
vairs neklausa, viņus nomaina. Ap pusnak
ti apmēram 2000 paziņojumu gatavi; lapiņu 
pakām padusēs un līmes pudelēm kabatās 
sazvērnieki kā ēnas izklīst praktiski tumšajā 
pilsētā...,” atceras Laimdota Sēle.

Taču tas nebūt nebija viss. Lai apskaņotu 
vairāku tūkstošu (tālāk par pāris tūkstošiem 
cilvēku nesniedzās pat pārdrošākie „vakie
šu” sapņi) mītiņu, nepieciešami mikrofoni, 
pastiprinātājs u. tml. Kultūras nama vadība 
apsola – būs. Vajadzīga elektrība. Par laimi, 
Dziesmu svētku laukumam elektrības pie
vadi saglabājušies. Taču daži skeptiskāk nos
kaņoti biedri brīdina – jānodrošinās dubulti, 
tāpēc gadījumam, ja „padomju vara” atslēgs 
elektrību, skaņu aparatūru darbinās padomju 
saimniecības „Ventspils” traktors ar ģenera
toru, ko apsolījusi nodrošināt apņēmīgā vār

Diena, kad viss sākās

V 
ēl šī nedēļas noga
le nozīmīga visiem 
vidusskolas absol
ventiem un viņu 
vecākiem – pulk

sten 14:00 Ventspils Valsts 
1.ģimnāzijas 12.b klases izlai
dums, plkst.16:00 – 12.a klases 
izlaidums, bet plkst. 18:00 – 
12.c klases izlaidums. Pulksten 
18:00 arī Ventspils 6.vidussko
las 12.a klases izlaidums.

Kultūras centrā Kuldīgas 
ielā 18  būs skatāms Ventspils 
senioru deju kopas “Brīzīte” 
15 gadu jubilejas koncerts. 
Piedalīsies arī Ventspils jauk
tais koris “Līvzeme”, senioru 
sieviešu koris “Ziemeļzvaigzne”. 
Bezmaksas pasākums.

Sestdien jau kopš astoņiem 
no rīta Ventspils Vecpilsētas tirgū 
notiks paplašināta tirdzniecība. 

Savukārt svētdien mazos 
ventspilniekus priecēs rotaļ
uzvedums bērniem “Vasaras 
Brīvlaiks”. Pasākumus vadīs 
radošā apvienība “Burziņš”. 
Pulksten 12:00 Bērnu pilsē
tiņā, pulksten 15:00 – Bērnu 
parkā “Fantāzija”.  Bet Piejūras 
Brīvdabas muzejā Pāvilostas 
amatierteātris rādīs brīvdabas 
izrādi “Latviešu sapnis”. 

Gan sestdien, gan svētdien 
Olimpiskā centra “Ventspils” 
basketbola hallē risināsies starp
tautiskais amatieru basketbola 
turnīrs, bet sestdien Ventspils  
Tehnikuma autostāvvietā notiks 
Raita Silarāja kausa izcīna strīt
bolā 2018. 

veniece Rasma Krastiņa. Elektrību gan „neno
grieza”, bet... tik draudzīgais Kultūras nams 
pēdējā brīdī atteica aparatūru. Atkal talkā 
nāca Vārve – brāļi Ainars un Raimonds Kalniņi 
ar savu personisko aparatūru. 

„Tikko bijām sapriecājušies, ka visas šīs 
lietas nokārtotas, dabūjam zināt (no drošiem 
avotiem), ka mežiņā blakus Dziesmu svētku 
estrādei jau norīkotas ugunsdzēsēju mašīnas, 
lai „nekārtību gadījumā” izklīdinātu tautu ar 
aukstu dušu... Nav tik traki, spriež mūsu opti
misti, laiks silts, beigti nebūsim, ja nu kas!” 
Atlikušajās dienās visi zīmē lozungus, plakā
tus, šuj karogus – zaļi balti zaļus, proporcijās 
kā Latvijas īstajam karogam. Aldis Birznieks 
gatavo kluba emblēmu – trejkrāsu auseklī
ti, ko nest gājiena priekšgalā. Pēdējā vaka
rā, sestdien, 4. jūnijā, apzināmies, ka izdarīts 
viss iespējamais. Aizmigt grūti, pakrūtē pli
vinās tauriņi... Bet rīts tomēr pienāk – gaišs, 
saulains, silts. Kopā ar vēl dažiem aktīvis
tiem aizbraucam uz mītiņa vietu pārbaudīt, 
vai „viss štokos”. Atpakaļ uz Brīvkalna ielas 
(Lielā prospekta) un Poruka ielas krustojumu 
nākam kājām. Galvā tikai viena doma – vai 
cilvēki atnāks? Un jau pa gabalu, vēl Atpūtas 
dārza viņā pusē, dzirdam dīvainu dūkoņu, 
kas pieņemas skaļumā, daudzbalsīgu, pat ļoti 
daudzbalsīgu čalu. Izejam pa vārtiņiem un 
ieraugām MILZĪGU pūli, kas jau aizpildījis visu 
trijstūra krustojumu. Bet ventspilnieki turpina 
nākt, vēl un vēl. Ciktāl acis sniedz, Brīvkalna 
iela pārvērtusies ļaužu jūrā, skanīgā, smaidī
gā, viļņojošā. Tu, mīļais Dievs, vai tas vispār 
iespējams? Kūtrie, apātiskie, drūmie ventspil
nieki kā atdzimuši!”

Garais gājiens, dziesmām un valodām 
skanot, pa Vasarnīcu ielu aizlocījās līdz lau
kumam. Solu tur vairs nebija, ļaudis stā

vēja kājās vairāk nekā 
trīs stundas. Ikvienu 
uzstāšanos sveica 
ar aplausiem un pie
krišanas saucieniem. 
Andrejs Eizāns, Latvijas 
VAK prezidents Arvīds 
Ulme, pilsētas galve
nais arhitekts Alvis 
Didrihsons, rakstnieks 
Mārtiņš Kalndruva, avī  
zes redaktore Edīte 
Melngalve, hidrometeo
roloģiskā dienesta vadītāja Ludmila Gavriša, Miervaldis 
Krims no „Helsinki–86” un vēl, un vēl. Aicinājumus 
un priekšlikumus pilsētas glābšanai no ķīmiskā mēra 
nomainīja dzeja un dziesmas. Kluba jaunieši ar rezolū
cijas parakstu lapām iejuka mītiņotājos, līdz pasākuma 
beigām savācot ap 6000 parakstu. Visiem svētki, visi 
līksmo, tikai ne izpildkomitejas priekšsēdētājs Jāzeps 
Marnauza, ko varas iestādes izvirzījušas kā „vadošā vie
dokļa” paudēju. No skatuves viņš aiziet, nīgras murdo
ņas pavadīts.

Parakstu vākšana zem rezolūcijas ar prasībām neka
vējoties uzlabot stāvokli Ventspilī turpinājās vēl pāris 
mēnešus, sasniedzot gandrīz 15 tūkstošus – tā bija 1/3 
daļa tālaika iedzīvotāju skaita. Rezolūcija un paraksti aiz
gāja līdz pašai Maskavai. Tāpēc tieši 1988. gada 5. jūnijs 
uzskatāms par „jauno laiku” sākumu Ventspilī, lai arī kā 
to šodien pūlas noliegt un izdzēst no ventspilnieku atmi
ņām. Taču to nedrīkst aizmirst, tāpat kā nedrīkst aizmirst 
drosmīgos, apņēmīgos, pašaizliedzīgos VVAK biedrus, 
kas pierādīja, ka pat maza saujiņa cilvēku spēj paveikt 
šķietami neiespējamo, ja viņus vada pārliecība un 
mīlestība pret savu pilsētu: Aldis un Valentīna Birznieki, 
Juris Igars, Aija Bumbiere, Uldis Ābiķis, Maija Skore, 
Zigurds Znotiņš, Inga Aulmane, Viktors Bagenskis, Helgi 
Daubare, Daina Gasanova, Andrejs Eizāns, Milda Kalniņa, 
Modris Ciems, Ainārs Ozoliņš, Ingrīda Štrumfa, Anda un 

Jānis Jansoni, Ieva Spridzāne, Aivars 
Zagorskis, Dace Gaigule, Daina 
Bērtiņa, Rasma Krastiņa, Brigita 
Spīla, Marlena Briede, Rita un Aivars 
Vīndedži, Velta Šablovska, Alberts 
Gūtmanis, Ainars un Raimonds 
Kalniņi, Dainis Aniņš, Sarmīte Caune, 
Inese Frēliha, Laimdota Sēle, Ģirts 
Kristovskis un vēl citi.

„Pēc tam mēs svinējām. Klīdām 
gar jūrmalu, dziedājām, smējāmies, 
vēl pat neaptverot, ko esam pavei
kuši. Vakarā manās mājās, ko tolaik 
kluba biedri dēvēja par „Smoļniju”, 
sanāca ap 30 cilvēkiem. Dzērām to 
pašu „Padomju šampanieti”, jo nekā 
cita nebija, un runājām par nākot
ni, mūsu, Ventspils, Latvijas nākotni. 
Tābrīža eiforijā nekas nešķita neie
spējams, un, kad kāds no drau
giem teica – cik tad vairs, un pie 
tavas mājas, Laima, būs uzvilkts sar
kanbaltsarkanais karogs, – es tam 
nešaubīgi noticēju.” 
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A U N S
Nedēļas nogalē vislabākais būtu pievērsties mājas darbiem un 
parūpēties par ģimeni. Kopā darītais sniegs prieku, raisīsies inte

resantas sarunas un laiks tiks pavadīts saturīgi. Būtu jauki arīdzan paņemt 
atvaļinājumu un doties ceļojumā, jo darba dienas ritēs nemierīgi. Ir iespē
jams stress un mainīgas, neprognozējamas situācijas. 

V Ē R S I S
Piemērots laiks kontaktu veidošanai un sabiedriskām aktivitā
tēm. Brīvdienās satiecies ar draugiem un apmeklē pasākumus. 

Neformālā gaisotnē pastāv iespējas iepazīties ar “vajadzīgiem cilvēkiem”. 
Pastiprināta uzmanība jāpievērš finanšu tēmai – turi kārtībā rēķinus, savlai
cīgi veic maksājumus un nepārspīlē ar ikdienas tēriņiem. 

D V Ī Ņ I
Cilvēki runā dažādi un viņu teiktais jāpārbauda. Svarīgās lietās 
neuzticies vienpusējai informācijai, jo iespējamas kļūdas lēmu

mu pieņemšanā. Darbs prasīs atdevi, bet tas būs ieguldījums ceļā uz kar
jeras virsotnēm. Raugies arīdzan, lai tas tiek adekvāti novērtēts materiālā 
izteiksmē. Nav vēlams uzņemties kredītsaistības.

V Ē Z I S
Nepieciešams kāds atelpas brīdis, kad vari justies brīvs no 
visiem sadzīves pienākumiem. Nedēļas nogalē kaut nedaudz, 

bet velti laiku sev. Darbā un biznesā ļoti nemierīgs periods, kas prasa daudz 
enerģijas. Attiecībās ar otro pusīti gadā par sapratni un respektē atšķirīgu 
viedokli. Lietišķas darīšanas iestādēs vēlams atlikt uz vēlāku laiku.

L A U V A
Mājas darbi būs pirmajā vietā un tu labprāt rosīsies savā saim
niecībā. Radīsies interesantas idejas, kā uzlabot un izdaiļot inter

jeru. Prieku sagādās arī rūpes par saviem mīļajiem. Darbā nopietni pienā
kumi, taču tu sekmīgi tiksi galā. Ja rodas spriedzes situācijas, noskaiti līdz 
desmit un neiesaisties strīdos ne ar kolēģim, ne priekšniecību.

J A U N A V A
Tik daudz jāpaspēj! Mājās sakrājušies saimniecības darbi, kas 
nepārtraukti par sevi atgādina – gribi vai negribi, bet jāķeras tiem 

klāt. Raitāk veiksies, ja iesaistīsi ģimeni. Tikai nevajadzētu sākt nopietnu 
remontu vai būvniecību, tāds pasākums var ieilgt. Attiecību jomā novērtē
si, ka līdzās ir cilvēks, uz kuru vari paļauties.

S V A R I
Profesionālie pienākumi nedaudz var sagādāt galvassāpes un 
emociju viļņošanos. Ja rodas kādas problēmas, neņem tuvu pie 

sirds. Brīvdienās  vajadzētu mierīgi atpūsties, padarboties mājas saimniecī
bā. Sekmīgs laiks interjera priekšmetu iegādei. Ja tev ir bērni, uzklausi un 
iedziļinies tajā, kas viņiem šobrīd ir svarīgi.

S K O R P I O N S
Ņem atvaļinājumu un dodies skatīt tālas zemes ar bagātu kultūras 
un vēstures mantojumu. Brīvajiem ļaudīm ceļā iespējama roman

tiska iepazīšanās, bet pārus kopīgs piedzīvojums satuvinās. Laiks kaldi
nāt jaunus plānus un nospraust nākotnes mērķus, bet tam vajag “skaidru 
galvu”. Atvaļinājums ir tieši tas, kas nepieciešams.

S T R Ē L N I E K S
Vari pārkārtot mājokli vai ieviest kādas pārmaiņas ikdienas 
ritmā. Brīvdienās prieku sagādās mājas ballīte radošās noska

ņās, ielūdz draugus un pacienā ar vasarīgiem atspirdzinājumiem. Sirdslietās 
zvaigznes sola krāsainus piedzīvojumus, taču sargies no pārsteidzības. 
Jāsaprot, kas tev attiecībās šobrīd ir vai nav svarīgi. 

  
M E Ž Ā Z I S
Viedu domu un autoritātes nostiprināšanas laiks – dzīves gaitā 
uzkrātā pieredze noderēs tev pašam un arī citiem. Neliedz pado

mu, ja kāds to lūdz, bet neuzskati savu viedokli par vienīgo pareizo. Esi 
uzmanīgs naudas darījumos, un nevajadzētu pirkt dārgu tehniku. Sirdslietās 
filozofiskas noskaņas, par labu nāks atklāta saruna ar mīļoto.

Ū D E N S V Ī R S
Darbā uz taviem pleciem gulsies liela atbildība un iespējamas 
kādas pārmaiņas. Ja tās tev nav pa prātam, nogaidi. Viss, kas 

notiek, notiek uz labu – pēc kāda laika var parādīties pavisam jaunas izaug
smes iespējas. Interesantas domas par peļņu un jaunas idejas. Sirdslietās 
jāieklausās otrā cilvēkā un jāgādā par saskaņu.

 
Z I V I S
Brīvdienās apmeklē koncertu, gadatirgu, zaļumballi vai kādu 
citu izklaides pasākumu, tas uzlādēs ar pozitīvu enerģiju. 

Jaunajā nedēļā vari iepazīstināt ar savām idejām kolēģus vai darījumu part
nerus, tās gūs atzinību un tiks novērtētas. Privātajā dzīvē daudz emociju. 
Attiecības ar mīļoto veidosies sekmīgi, ja vairāk runāsi par savām vēlmēm.
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Nesen darbā pieņemts juridis
kas firmas darbinieks tiek nosū
tīts komandējumā, lai aizstāvētu 
klientu, kas apsūdzēts laupīšanā. 
Pēc vairākas dienas ilgušas tiesas 
prāvas klients tiek attaisnots un 
atbrīvots.  
Darbinieks telegrafē uz firmu: 
“Taisnība uzvarēja”. 
Priekšnieks telegrafē atpakaļ: 
“Nekavējoties iesniedz apelāciju!”

Futbols ir spēle, kurā divdes
mit divi cilvēki nedzer, nes
mēķē, rūpējas par savu vese
lību un pastāvīgi nodarbo
jas ar sportu, savukārt tūksto
šiem citu cilvēku par viņiem 
fano, dzer, smēķē un bojā sev 
un citiem veselību un nervus.

Izraksts no paskaidrojošās runas 
laulību šķiršanas procesā: 
“Apnicis staigāt nemazgātos krek
los, netīrās biksēs un caurumai
nās apakšbiksēs: kauns citu sie
viešu priekšā izģērbties!” 

Sieva, tīrot piecpadsmito zivi, 
pukojas: 
 Nu, kāpēc, ejot makšķe
rēt, tu nevari kā visi... vien
kārši dzert šņabi?

Saruna zooveikalā:  
 Vai jums ir kāds runājošs papa
gailis? 
 Nē, nav. Toties ir viens dzenis. 
 Vai viņš prot runāt? 
 Nē, bet lieliski telegra
fē ar Morzes ābeci!

Dakter, ar mani kaut kas nav 
kārtībā. Man ir tikai 40 gadu, bet 
kad es paskatos uz sevi spogulī.. 
ko es ieraugu?! Matu nav, maisi 
zem acīm, grumbas, vaigi noš
ļukuši, zobi izbiruši...Kas notiek, 
dakter, ar mani?  

Tik slikti nemaz nav. Vismaz 
ar redzi jums viss ir kārtībā!

Tiesa. Tiek izskatīta narkotiku 
lieta. Liecinieks – kaimiņš.  
Advokāts: “Vai apsūdzētais jums 
deva narkotikas?”  
Kaimiņš: “Nē.”  
Advokāts: “Bet viņa sieva deva?”  
Kaimiņš: “Atvainojiet, vai runa 
vēl joprojām ir par narkotikām?”

Vīrs pie advokāta. 
 Es vēlos šķirties no sievas – mēs 
pastāvīgi strīdamies. 
 Vai atceraties pirmo strīdu? 
 Jā, protams. Tas sākās jau kāzu 
dienā! 
 Un par ko tas sākās? 
 Sieva arī gribēja būt 
uz kāzu fotogrāfijas.

Pie ārsta: 
 Par ausīm ir kādas sūdzības? 
 Ir. Traucē džemperi uzvilkt.

Nodokļu inspektors, izlasījis Kārļa 
Marksa darbu, savās atziņās dalās 
ar draugiem: 
“Visas šīs idejas jau sen novecoju
šas! Lai uzbūvētu komunismu, 
strādniekiem nevajag sagrābt 
varu un nacionalizēt uzņēmumus. 
Lai kaut ko atņemtu un pārdalītu, 
vajag nevis revolūciju, bet gan 
ko citu!” 
“Ko tieši?” 
“Progresīvā nodokļa sistēmu!”

– Kā jūs uzzinājāt par šo vakanci? 
– Jūs pats mani vakar atlaidāt!

Sludinājums avīzē: Lēti pārdo
du makšķerēšanas piederumus. 
Ja pa tālruni atbild vīrietis, jāsa
ka – atvainojiet, kļūdījos…

Krogā ienāk vīriņš un pasūta simt 
gramu konjaka. 

Bārmenis ielej, pasniedz, bet vīriņš 
izvelk menzūriņu un iesaucas: 
– Kontrolpirkums! Jūs man esat 
ielējis tikai 75 gramus, maksājiet 
sodu – desmit eiro! 
Nākamajā vakarā ierodas tas pats 
vīriņš, pasūta simtiņu, pārbauda 
– atkal jāmaksā sods. 
Trešajā vakarā vīriņš atkal pasū
ta simtu, pārbauda, bet tad jautā 
bārmenim: 
– Paklau, tu taču mani jau pazīsti! 
Kāpēc tad tu katru vakaru spītīgi 
lej mazāk un maksā sodu? 
– Nu zini, man ir vieglāk to cei
neri samaksāt nekā visādu kre
tīnu dēļ acumēru maitāt!

Mazs bruņurupucēns izmisīgi 
mēģina uzkāpt palmā. 
Viņš rāpjas, krīt zemē, skrāpē bru
ņas, sasit galvu, atkal mēģina, ar 
zobiem ķeras koka mizā, nolauž 
nagu, atkal nokrīt…  
To visu no palmas vēro divi pērti
ķi, līdz viens saka: 
– Klau, mums tomēr vaja
dzētu viņam pateikt, ka viņš 
nav mūsu īstais bērns…

Zem zīmes “50” stāv policists. 
Garām brauc zaparožecs ar ātru
mu 51 km/st. Policists viņu svilpj, 
zaparožecs apstājas. Izkāpj vecs 
vīriņš.  
– Jūs pārsniedzāt ātrumu. Vai nu 
jāmaksā sods, vai arī atņemšu 
tiesības. 
– Naudas man nav. 
– Nu, tad noņemšu tiesības. 
Te pēkšņi garām mežonīgā ātru
mā traucas džips. 
Policists svilpj. 
Džips apstājas, no turienes izlien 
divi “skūtie”. 
– Nu, kurš te svilpa?! 
Policists klusē. Vīriņš viņam saka: 
– Atdod tiesības, citādi pateikšu,  
kurš svilpa!

MEDIJU ZIŅA. Valsts ieņēmumu dienesta (VID) vecākās muitas eksperte savā īpašumā deklarējusi 
ieguldījumu fondu daļas 2,04 miljonu eiro apmērā. Savukārt VID norādījis, ka saistībā ar šo faktu 
pārbaudes tiek veiktas katru gadu. Un kopējais darbinieces ieguldījumu apmērs esot vien 4000 eiro, 
kamēr miljoni esot augsta riska fondu pašu novērtējums par ieguldījumu apjomu. Kā saka VID, ve-
cākā muitas eksperte savu “investīciju daļu” varēšot izmantot vien tad, ja fondu projekti īstenotos...

• • •

Re, kā. Valsts un pašvaldību darbinieku un ierēdņu, politiķu un deputātu, dažāda kalibra administratoru mil
joni nemaz nav miljoni tā vienkāršā iemesla dēļ, ka tie nemaz nevar būt miljoni. Tāpēc, labticīgie Latvijas ļau
dis, neuztraucieties – viss valstī ir kārtībā. Pat tad, ja, piemēram, mūsu pašu pilsētas tēvi saņem milzu naudas, 
kas rakstāmas ar sešām nullēm, no nesameklējamām biznesa attīstības asociācijām, darījumiem, kam kājas 
aug kaut kur Kaimanu vai Lieldienu salās, dāvinājumiem no vienkārši “labiem cilvēkiem”... Miljoni jau patie
sībā nemaz nav miljoni, tie jau tādi daži eirocenti vien ir. Jo ne viss taču ir tā, kā izskatās.



ОВЕН
В конце недели лучше всего было бы заняться домашними делами и 
позаботиться о семье. Совместная деятельность принесет радость, 

вас ожидают интересные разговоры, с пользой проведете время. Хорошо 
было бы взять отпуск и отправиться в путешествие, так как на работе ситуация 
неспокойная. Возможен стресс и непрогнозируемые ситуации.  

ТЕЛЕЦ
Подходящее время для установления контактов и общественной 
активности. В выходные стоит встретиться с друзьями и посетить 

мероприятия. В неформальной обстановке, возможно, вы познакомитесь с 
«нужными людьми». Особенное внимание следует обратить на финансовую 
тему –  держите в порядке счета, своевременно вносите оплату и не увлекай-
тесь тратами. 

БЛИЗНЕЦЫ 
Люди много говорят, и сказанное ими требует проверки. В важ-
ных вещах не доверяйте односторонней информации, так как воз-

можны ошибки при принятии решений. Работа потребует от вас энергии, но 
ваш вклад отразится на карьере. Однако следите, чтобы ваши трудозатра-
ты были достойно вознаграждены. Нежелательно брать на себя кредитные 
обязательства. 

РАК
Необходима передышка, свобода от привычных обязанностей. 
В выходные постарайтесь посвятить время себе, хоть немного. 

На работе и в бизнесе очень неспокойный период, который потребует от вас 
много энергии. В отношениях со своей половинкой позаботьтесь о взаимопо-
нимании, уважайте точку зрения близкого человека. Решение деловых вопро-
сов лучше отложить. 

ЛЕВ
Домашние дела будут на первом месте, вы с удовольствием зай-
метесь хозяйством. Вас посетят интересные идеи, как усовершен-

ствовать интерьер. Вам принесет радость забота о близких. На работе – ответ-
ственные обязанности, но вы со всем справитесь. Если складывается напря-
женная ситуация, посчитайте до десяти, не участвуйте в ссорах с коллегами 
и начальством. 

ДЕВА
Вам нужно успеть так много! Дома накопилось много дел, которые 
постоянно напоминают о себе – хочешь не хочешь, а нужно за них 

взяться. Дело пойдет быстрее, если вы привлечете всю семью. Не стоит начинать 
серьезный ремонт или строительство, так как они могут затянуться. В этот период 
для вас будет особенно ценным близкий человек, на которого можно положиться. 

ВЕСЫ
Профессиональные обязанности могут принести вам головную 
боль. Если возникают проблемы, не принимайте их близко к серд-

цу. В выходные стоит отдохнуть в спокойной обстановке, заняться домашним 
хозяйством. Удачное время для приобретения предметов интерьера. Если у 
вас есть дети, стоит уделить им особенное внимание. 

СКОРПИОН
Возьмите отпуск и посетите страны с богатым историческим и куль-
турным наследием. Свободных представителей знака, возможно, 

ожидает приятное знакомство, а пары сблизят совместные приключения. 
Пришло время строить планы, но для этого требуется холодный рассудок. 
Отпуск – это то, что сейчас вам необходимо. 

СТРЕЛЕЦ
Благоприятное время, чтобы сделать перестановку в жилище или 
внести изменения в привычный ритм жизни. В выходные хорошо 

бы устроить вечеринку. В делах сердечных звезды обещают яркие приключе-
ния, однако не принимайте поспешных решений. Необходимо понять, что для 
вас важно в отношениях, а что второстепенно.

  
КОЗЕРОГ
Время мудрых мыслей и укрепления авторитета – ваш жизненный 
опыт пригодится как вам, так и окружающим. Не отказывайте, если 

к вам обращаются за советом, но не стоит считать свое мнение единствен-
но верным. Будьте аккуратны в финансовых вопросах, не стоит приобретать 
дорогую технику. В делах сердечных – философское настроение, стоит пого-
ворить с любимым человеком по душам. 

ВОДОЛЕЙ
На работе на ваши плечи будет возложена большая ответствен-
ность, возможны перемены. Если они вам не по вкусу, то стоит 

выждать. Все, что происходит, – к лучшему, может появиться возможность 
для роста. Интересные мысли по поводу заработка и новые идеи. В этот 
период особенно важно прислушиваться к своей половинке и заботиться о 
взаимопонимании.  

РЫБЫ
B выходные рекомендуется отправиться на концерт, ярмарку, бал 
или другое развлекательное мероприятие, которое поможет заря-

диться положительной энергией. На новой рабочей неделе можете посвятить 
коллег в свои идеи, которые получат признание. В личной жизни очень эмо-
циональный период. Отношения с любимым человеком будут складываться 
успешно, если вы будете больше говорить о своих желаниях.
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Американцы создали машину, которая переводит с 
русского на английский. 
Машина сначала задымилась, а потом и взорвалась 
после разговора двух русских: 
- Ты собираешься встречать Старый Новый Год? 
- Да нет наверное. 
- Ну, а че точно там известно, не известно? 
- Да поглядим, позже решим будем не будем...

Застолье, грузин толкает тост: – Я с моим женой 25 
лет живу... 
Сосед рядом поправляет: – Не с моим, а с моей! 
- А с твоей – 10!

- Люся, я у тебя первый? 
- Я же тебе уже сто раз говорила: «Ты у меня пер-
вый!».  
- Вообще-то я тебя первый раз об этом спрашиваю... 
- Прости, Коля. 
- Я – Андрей.

Больше всего не повезло в жизни детям, чья мама 
работает поваром в детском саду.  
И в саду кормят ужасно, и дома то же доедают.

- Дорогой, с чем ты можешь меня сравнить? 
- С бурной рекой. 
- Красиво! И куда я впадаю? 
- В истерику.

- Раньше у меня были проблемы с алкоголем. 
- Серьёзно? Какие? 
- Мне не нравился вкус.

Кабинет психиатра. В дверь на коленках вползает 
пациент и рычит: 
- Рррррррр! Ыыыыыыы! 
Психиатр: 
- Вы с ума сошли! У меня обед.

— Почему женатые мужики толстеют? 
— Холостяк приходит вечером домой, заглядывает в 
холодильник, видит что у него там, и с горя идет спать. 
А женатик приходит вечером домой, загля-
дывает в постель, видит что у него там, 
и с горя идет к холодильнику.
 
- Ты услугами гадалки когда-нибудь пользовался? 
- Фиг знает, может, эти женщины и гадали, не знаю...

Бракоразводный процесс. Мужа спрашивают: 
А какова причина вашего развода? 

У нас разные интересы. Она интересу-
ется мужчинами, а я женщинами!
 
Звонок в дверь.  
Хозяйка открывает и видит слесаря-сантехника.  
- Как хорошо, что вы пришли. Мы ждем вас уже тре-
тий день!  
- Значит, я ошибся. Меня послали в квар-
тиру, где ждут уже второй месяц!

- Дорогой, а ты мусорное ведро выбросил? 
- Сделал, как ты сказала, а куда 
теперь мусор складывать?

- А мы дома ремонт затеяли! 
- С чего начали? 
- С ругани.

Школьник, студент, и профессор математики обсужда-
ют стратегию игры в покер. 
 
Школьник: Если сопернику четыре раза подряд зашли 
тузы, значит в пятый раз уж точно не зайдут, ведь ста-
тистика учит, что в долгосрочной перспективе шансы 
должны уравниваться. 
Студент: Это неверно. Статистика-то как раз учит, что 
прежние независимые события никак не влияют на 
будущее. Шансы соперника получить тузы продолжа-
ют быть теми же, что и раньше. 
Профессор: Вы оба не правы. Статистика 
учит, что если сопернику четыре раза под-
ряд зашли тузы, то этот соперник – шулер, 
и вам лучше уйти подобру-поздорову.

Если человек не владеет автомобилем, то его не 
волнует рост цен на бензин. Если человек не вла-
деет мозгами, то его вообще ничего не волнует.

- Почему ведьмы не носят нижнего белья? 
- Чтобы крепче держаться за метлу!

- Послушай, сынок, вот в газете пишут, что лось напал 
на учителя. 
- А как лось догадался, что это учитель?

Самое смешное, что мужчина твоей мечты 
— это чаще всего чей-то бывший козёл.

- Алло, ваше такси подъехало.  
- Но я его не заказывал!  
- Времена тяжелые, сейчас мы сами клиентов  
ищем...

АНЕКДОТЫ

НОВОСТЬ ПРЕССЫ. Старший таможенный эксперт Службы госдоходов задекларировала 2,04 миллиона 
евро в ценных бумагах. В свою очередь, СГД отметила, что в связи с этим фактом проверки проходят каж-
дый год. И общий объем вклада сотрудницы составляет всего 4000 евро, а указанные миллионы считаются 
частью цены самих фондов. Как пояснили в СГД, старший таможенный эксперт свою «часть инвестиций» 
сможет использовать лишь в том случае, если проекты фондов реализуются…

• • •
Вот ведь как. Миллионы работников и чиновников государства и самоуправлений, политиков и депутатов, адми-

нистраторов и депутатов различного калибра вовсе и не миллионы, по той простой причине, что они просто не 
могут быть миллионами. Поэтому, доверчивый латвийский народ, не беспокойтесь – в стране все в порядке. Даже 
тогда, когда наши отцы города, например, получают огромные деньги, суммы с шестью нулями, от ассоциаций раз-
вития бизнеса, которые невозможно найти, от сделок, у которых ноги растут откуда-то с Каймановых островов или 
острова Пасхи, подарки просто «от хороших людей»… Миллионы на самом деле вовсе не миллионы, это всего 
лишь несколько евроцентов. Ведь все не так, как кажется.
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Uzticiet savu kravu 
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profesionāļiem!

Драматическая, но заслуженная победа – 
так можно охарактеризовать исход решаю-
щей встречи финальной серии Латвийской 
баскетбольной лиги «OlyBet». Со счетом 
81:78 одолев принципиального соперни-
ка – «ВЭФ Рига» и одержав триумфальную 
победу во всей финальной серии – 4:2, 
баскетбольный клуб «Вентспилс» вернул 
на берега Венты титул чемпиона Латвии. 
После трехлетнего перерыва вентспилча-
не одержали победу в чемпионате страны. 
Для БK «Вентспилс» это десятый титул 
чемпионов ЛБЛ в истории клуба. 

Чемпионский кубок возвращается в Вентспилс

«Это был самый тяжелый 
матч в серии», – признал 
после игры в интервью 
агентству LETA лидер 
вентспилчан Айгарс 

Шкеле, который в решающем финальном 
матче заработал 12 очков для курземского 
клуба, выиграл семь подборов и сделал пять 
результативных передач. «Много сил было 
потрачено за этот месяц – как в полуфиналь-
ной серии с БК «Огре», так и в финале мы 
упорно боролись, много минут нужно было 
провести на площадке, – признал игрок, доба-
вив, что до сих пор ему казалось, что ничто не 
сравнится  с радостью от победы в 2016 году 
с «Валмиера/ORDO», когда в финале удалось 
превзойти как раз «ВЭФ Рига», но этот титул 
столь же сладок:  – Никто в нас не верил, ведь 
кто такая эта команда «Вентспилс»… Но мы 
доказали обратное», – сказал Айгарс Шкеле, 
который получил награду как самый ценный 
игрок (MVP) финальной серии. «Из девяти 
игроков последнего матча можно было всех 
девятерых выбрать», – отметил он по поводу 
награды MVP. 

Нельзя отрицать, что в финальной серии 

«Вентспилс» не имел статуса фаворита, 
однако команда нашего города еще раз дока-
зала старую спортивную истину: насколько 
высоким ни был бы ранее завоеванный ста-
тус фаворита, нужно доказать его на пло-
щадке.  На это указал и лидер «вэфовцев» 
Каспарс Берзиньш: «У нас был большой 
минус – на площадке у нас возникло непони-
мание между высокими и низкими игроками. 
Это в командах любого уровня, но на этот раз 
у нас это было очень выраженно. Огромное 
непонимание. Высокие помогают всем, низ-

кие не помогают высоким. Один другому не 
умеем сделать передачу. Ужас. Вроде бы это 
незначительная вещь, но она все время про-
является, даже на тренировках». 

БK «Вентспилс» в финальной серии ЛБЛ 
участвовал уже восемнадцатый раз, что 
является рекордом ЛБЛ. В десятый раз уда-
лось завоевать титул чемпионов. Интересно, 
что в период с 2000-го по 2006 год вентспил-
чане семь раз подряд становились лучшей 
командой в Латвии. Чемпионский кубок уда-
лось завоевать еще в 2009-м и 2014 году. 

Поздравляем чемпионов страны и тре-
нера вентспилчан Роберта Штелмахерса с 
тренерским составом. Примечательно, что 
Штелмахерс как тренер чемпионом стал и 
в 2016 году с командой, ставшей насто-
ящей сенсацией, – «Валмиера/ORDO».  
«Штелмахерс умеет выигрывать чемпиона-
ты», – после решающего матча в этом году 
сказал Айгарс Шкеле. Победы и в после-
дующих чемпионатах как Штелмахерсу, 
так и команде «Вентспилс» желает и 
«Ventspilnieks.lv». 

Четвертый этап бегового сериала Вigbank Skrien Latvija – марафон вентспилсского Парка 
приключений состоится 16 и 17 июня. Как к нему подготовиться, чтобы не подвергать себя 
риску? «Ventspilnieks.lv» предлагает вашему вниманию советы Аниты Кажемаки, которая 
является послом бренда «Venden», тренером по бегу и бегуньей на длинные дистанции. 

Что необходимо учитывать, участвуя в марафоне

ПРОВЕРЬТЕ ВОЗМОЖНОСТИ  
СВОЕГО ТЕЛА!

Сначала необходимо пройти медицин-
скую проверку, а также проанализировать 
свое меню, не забывая обратить внима-
ние на количество выпитой жидкости. 
Рекомендуется пройти тест на нагрузку, кото-
рый покажет, как функционирует сердце, 
насколько вы выносливы физически, какую 
нагрузку может выдержать ваше тело и на 
что стоит обратить особое внимание во 
время тренировки. Свой первый марафон А. 
Кажемака пробежала, когда ей было 18 лет, 
а тренировалась с девятилетнего возраста. 
Она начала с дистанции 500 метров, затем 
стала пробегать километр, постепенно уве-
личивая дистанцию. «Иногда бегуны пытают-
ся подготовиться за пару месяцев, но нужно 
помнить: слишком стремительная подготов-
ка к марафону – это игра со здоровьем», – 
подчеркивает А. Кажемака. 

ПРОКОНСУЛЬТИРУЙТЕСЬ  
С ТРЕНЕРОМ ХОТЯ БЫ РАЗ! 

Часто люди считают, что могут подгото-
виться к марафону своими силами, однако, 
чтобы не навредить спине и суставам, Анита 
советует проконсультироваться с тренером 
хотя бы один раз. Нужно убедиться в том, 
что техника бега — правильная, а мышцы 
функционируют как положено. А. Кажемака 
отметила, что надеяться только на свои 
инстинкты или прочитанную информацию – 
рискованно. Если вы готовитесь пробежать 
серьезную дистанцию – делайте это серьез-
но! Пробежать, конечно, можно и без сове-
тов тренера, однако будем думать о долго-
срочной перспективе — у перегруженного и 
травмированного организма на долгое время 
снижается работоспособность.

ПОЛЕЗНО ЗАДУМЫВАТЬСЯ,  
ЧТО МЫ ЕДИМ И СКОЛЬКО ПЬЕМ! 

Правильная подготовка к марафону невоз-
можна без продуманного, регулярного и сба-
лансированного питания, а также достаточного 

потребления воды. «Вода так же важна во всех 
обменных процессах, как и еда. Воду нужно 
пить регулярно, маленькими глотками на про-
тяжении всего дня, а не, например, полтора 
литра за один раз», – советует А. Кажемака. 

РАЗОГРЕВАЙТЕСЬ  
И НЕ ДОПУСКАЙТЕ ОШИБОК!

Человек по своей природе нетерпелив: 
ему хочется быстро, много и сразу. Однако 
этот принцип не годится для марафона. 
«Наблюдая за бегунами, я заметила три 
существенные ошибки. Первая заключается 
в том, что многие грешат и игнорируют такие 
важные компоненты тренировки, как размин-
ка и заминка. Тело необходимо подготовить 
к нагрузке, а затем из нее нужно выходить, 
согревая мышцы и связки. Вторая распро-
страненная ошибка – всю зиму не трениро-
ваться, а начать бегать в первые весенние 
дни. Нагрузка в этом случае очень большая и 
интенсивная — для организма это слишком. 
Нагрузку нужно сохранять и зимой, размина-
ясь и отправляясь на длительные прогулки. 
И, наконец, перфекционисты и максимали-
сты забывают о том, что не всегда больше 
означает лучше: пробежать во время трени-
ровки больше не значит стать сильнее», – 
подчеркивает Анита. 

По ее словам, неудачной попытка пробе-
жать марафон может стать и в том случае, 

если стартовать приходится в непривычное 
для организма время. «Многие бегают вече-
ром после работы, а соревнования проходят 
ранним утром, поэтому организм на линии 
старта испытывает шок: «Что ты со мной 
делаешь, что сейчас происходит?» Нужно в 
выходные стараться встать пораньше, чтобы 
потренироваться и позволить организму при-
выкнуть к тому, что такая нагрузка может быть 
и в первой половине дня. Если организм при-
выкнет бегать только по вечерам, то по утрам 
бегать может быть тяжело и некомфортно». 
Анита Кажемака напоминает и еще об одной 
важной детали — на соревнованиях нужно 
использовать все пункты воды, не думая о 
времени, потерянном в процессе, поскольку, 
как известно, обезвоженный организм дале-
ко не убежит. В свою очередь, работники 
скорой помощи советуют серьезно оценить 
свою готовность участвовать в забеге, если 
в последнее время вы перенесли какое-либо 
заболевание или травму. Возможно, организм 

еще не восстановился, и большая нагрузка 
нанесет ему вред. Врачи подчеркивают: если 
во время забега чувствуется дискомфорт, 
например, слабость, головокружение, двое-
ние в глазах, нарушения координации, чув-
ство давления в груди, нарушения дыхания 
и проч., необходимо незамедлительно оста-
новиться и обратиться за медицинской помо-
щью! Очень важно оценить свои силы и в том 
случае, если забег проходит в жаркую погоду. 
Медики отмечают, что один из самых опасных 
моментов во время марафона – перегрева-
ние, так как тело нагревается, а окружающая 
среда не может обеспечить охлаждение, как 
следствие, могут возникнуть нарушения в 
работе почек и печени. 

Напомним, что после марафона в Риге, 
прошедшего 20 мая, в больницу на провер-
ку и для оказания помощи, что было связано 
с перегреванием и различными травмами, 
были доставлены четыре участника сорев-
нований. 
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В атмосфере 
выпускных и 
средневековья

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!
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Ventspils, 

LV-3602, Latvija
Tālrunis: 

+371 636 02501
Fakss: 

+371 636 02504
e-pasts: 

ventbunkers@ventbunkers.lv

Кто из нас когда-нибудь не 
мечтал о рыцарских турни-
рах, смелых английских йоме-
нах, прекрасных дамах и про-
чей средневековой романти-
ке! В конце этой недели будет 
возможность приподнять 
вуаль столетий – нас ожидает 
«Lilium Vindaviensis», Musica 
Festus II – фестиваль средне-
вековой музыки и рыцарские 
турниры. В субботу, в 12:00, 
всех заинтересованных при-
глашают в Замок Ливонского 
ордена, где, помимо рыцар-
ских турниров, вас ожидают 
средневековые танцы (танце-
вальная группа «Ballare») и 
состязания лучников. В 14:00 
зазвучит музыка поздне-
го средневековья – «Fabella 
Ensemble» (A. Урка (сопрано), 
Р. Бертиньш (контртенор), А. 
Бетиньш (тенор), Г. Пранис 
(бас, колесная лира), И. 
Нимане (блокфлейта). В 17:00 
– И. Бертран (Франция) на кон-
церте «Codex Faenza» пора-
дует слушателей прекрасны-
ми звуками средневекового 
клавесина. В 20:00 начнется 
ночной концерт – песни позд-
него средневековья и волын-
ка (группа «Schola Cantorum 
Riga», волынка – И. Нимане и 
М. Екабсонс). Во дворе замка 
– стрельба из лука, ремес-
ленные мастерские и испы-
тания требуше (средневе-
ковой метательной маши-
ны), а также будут гадальщи-
ки и шуты. Будет работать 
«Pilskrogs». Это мероприя-
тие, которое стоит увидеть.

Мы записались к заместителю председа-
теля исполкома Эрику Эглису, запланиро-
ванное нами, казалось, в его компетенции. 
Прочитав наше заявление, написанное по 
всем правилам, тогда еще молодой чело-
век посмотрел на нас в полном недоуме-
нии. Шествие? Митинг? Резолюции? Вы с 
ума сошли? С чего бы это? Какой еще День 
защиты окружающей среды? Шествия у нас 
проходят 1 мая и 7 ноября, их устраивает 
городское и партийное руководство, комсо-
мольцы и профсоюзы, а вы кто такие? Клуб? 
Что за клуб? Я смотрю на Гиртса, лицо кото-
рого налилось краской, чувствую – и у самой 
щеки пылают. Эглис с нами и так, и сяк, а мы 
только переглядываемся и полны решимо-
сти – без разрешения из кабинета не вый-
дем. В конце концов, видимо, решив про 
себя, что ничегошеньки у нас не выйдет, 
заместитель начальника неохотно поставил 
на заявлении свой автограф. Но достигнутое 
(хоть и очень важное) – всего лишь начало. 
Нам нужна реклама, то есть информация о 
мероприятии. Редактор «Советской Венты» 
Мелнгалве планы клуба, в принципе, под-
держивает, но... уже получила указания из 
«белого дома», то есть комитета компартии 
– никаких объявлений от ВКЗС не публико-
вать! Актив клуба, который собирался с 20 
мая почти каждый вечер, решил печатать 
листовки и распространять своими силами. 
Но где взять столько бумаги? В 1988 году 
все – дефицит, даже писчая бумага. Кто-то 
раздобыл где-то несколько пачек странной 
перфорированной ленты, сложенной гар-
мошкой. Алдис Бирзниекс и Юрис Игарс 
в спешке нарезают трафареты, по кото-
рым в технике трафаретной печати изготав-
ливаются наши «прокламации». В мастер-
ской полно людей: кто-то отрывает по одно-
му листочку от «гармошки», другие подают 
бумагу художникам, третьи убирают гото-
вые листовки и передают четвертым, кото-
рые раскладывают их сушиться. Остальные 
разрабатывают маршруты, чтобы за один 
раз расклеить как можно больше листочков. 
Немногие владельцы машин берут на себя 
расклейку листовок в районе. Когда руки 
художников уже не слушаются от усталости, 
их подменяют другие. Около полуночи при-
близительно 2000 листочков готовы; взяв 
пачки с листовками и бутылочки с клеем, 
заговорщики, словно тени, разбредаются по 
уже темному городу…» 

Но это далеко не все. Для того чтобы 
обеспечить громкий звук на аудиторию в 
несколько тысяч (больше пары тысяч чело-
век члены клуба не могут себе вообразить 
даже в самых смелых мечтах), необходимы 
микрофоны, усилитель и т. д. Руководство 
дома культуры обещает: будет. Нужно элек-
тричество. К счастью, электрические про-
вода на площади Праздника песни сохра-
нились. Однако некоторые скептически 
настроенные члены клуба предупреждают: 

День, с которого все началось

Э та неделя завер-
шится также важ-
ным событием для 
всех выпускников 
средних школ и их 

родителей – в 14:00 выпускной 
у 12b класса Вентспилсской 
государственной гимназии N 1, 
в 16:00 – выпускной у 12a клас-
са, а в 18:00 – у 12c. В 18:00 со 
школой простятся ученики 12а 
класса Вентспилсской средней 
школы N 6. 

В Центре культуры на улице 
Кулдигас, 18, пройдет юбилей-
ный концерт, посвященный 
15-летию вентспилсскго тан-
цевального коллектива сенио-
ров «Brīzīte». В концерте при-
мут участие смешанный хор 
«Līvzeme» и женский хор сени-
оров «Ziemeļzvaigzne». Вход на 
мероприятие бесплатный. 

В субботу с 8:00 – ярмарка 
на рынке в Старом городе.  

В свою очередь, в вос-
кресенье маленьких вент-
спилчан порадует представ-
ление «Летние каникулы». 
Мероприятие ведет творческое 
объединение «Burziņš». В 12:00 
– в Детском городке, в 15:00 – 
в детском парке «Фантазия». 
А в Приморском музее под 
открытым небом самодеятель-
ный театр из Павилосты пока-
жет постановку под открытым 
небом «Latviešu sapnis». 

Как в субботу, так и в вос-
кресенье в баскетбольном 
холле олимпийского центра 
«Вентспилс» пройдет между-
народный турнир по любитель-
скому баскетболу, а в субботу 
на автостоянке Вентспилсского 
техникума – розыгрыш кубка 
Райтиса Силарайса по стрит-
болу – 2018. 

нужно обеспечить дополнительное электри-
чество. На случай, если «советская власть» 
задумает отключить электричество, звуко-
вую аппаратуру приведет в действие трак-
тор с генератором из колхоза «Вентспилс», 
что пообещала обеспечить предприимчи-
вая жительница Варве Расма Крастиня. 
Электричество не «обрезали», а вот такой 
дружественный дом культуры в последний 
момент отказал в аппаратуре. И вновь на 
помощь пришли из Варве – братья Айнарс и 
Раймондс Калниньши со своей собственной 
аппаратурой.  

«Только мы порадовались, что все улаже-
но, как узнали (из проверенных источников), 
что в лесочек рядом с эстрадой Праздника 
песни уже направлены пожарные машины, 
чтобы «в случае беспорядков» разогнать 
толпу при помощи холодного душа... Ничего, 
рассудили наши оптимисты, погода теплая, 
не умрем, если что!»  В оставшиеся дни 
все рисуют лозунги, плакаты, шьют флаги 
– зеленые с белой полосой посередине, в 
тех же пропорциях, что и настоящий латвий-
ский флаг. Aлдис Бирзниекс готовит эмбле-
му клуба – трехцветный аусеклитис, чтобы 
нести его впереди шествия. В последний 
вечер, в субботу, 4 июня, мы понимаем, 
что сделано все возможное. Заснуть слож-
но, кажется, что в груди порхают бабочки… 
И вот наконец наступает утро – светлое, 
солнечное, теплое. Вместе с еще несколь-
кими активистами мы отправляемся на 
место митинга, проверить, все ли в поряд-
ке. Обратно на перекресток улиц Бривкална 
(проспект Лиелайс) и Порука возвращаем-
ся пешком. В голове всего одна мысль: при-
дут ли люди? И уже издалека, еще на дру-
гой стороне сада Атпутас, слышим странный 
гул, который все набирает силу, в которым 
слышится многоголосье. Проходим через 
ворота и видим ОГРОМНУЮ толпу, кото-

рая заполнила уже весь 
треугольный перекресток. 
А вентспилчане все про-
должают приходить, еще 
и еще. Насколько можно 
охватить взором, улица 
Бривкална преврати-
лась в море людей, звуч-
ное, улыбчивое, волну-
ющееся. Господи боже 
мой, возможно ли это? 
Пассивные, апатичные, 
мрачные вентспилчане 
словно возродились!»

Длинное шествие, с песнями и разговорами, по улице 
Васарницу дошло до площади. Скамеек там уже не 
было, люди стояли более трех часов. Каждое высту-
пление встречали аплодисментами и одобрительными 
возгласами. Андрейс Эйзанс, президент Латвийского 
КЗС Арвидс Улме, главный архитектор города Алвис 
Дидрихсонс, писатель Мартиньш Калндрува, редактор 
газеты Эдите Мелнгалве, руководитель гидрометеороло-
гической службы Людмила Гавриш, Миервалдис Кримс 
из «Хельсинки–86» и еще, еще. Призывы и предложе-
ния по спасению города от химической чумы сменились 
песнями и стихами. Представители молодежи клуба с 
листочками для подписи резолюции пошли к митингу-
ющим, собрав к концу мероприятия около 6000 подпи-
сей. У всех праздник, все ликуют, только не председа-
тель исполкома Язеп Марнауза, которого учреждения 
власти выдвинули в качестве представителя «руководя-
щей точки зрения». Со сцены он уходит в сопровождении 
недовольных окриков. 

Сбор подписей под резолюцией с требованиями неза-
медлительно улучшить положение в Вентспилсе про-
должался еще пару месяцев, удалось собрать почти 15 
тысяч подписей – это была 1/3 часть жителей города 
на тот момент. Резолюция и подписи дошли до самой 
Москвы. Поэтому именно 5 июня 1988 года можно счи-
тать началом «новых времен» в Вентспилсе, как бы 
сегодня ни старались это отрицать и стереть из памяти 
вентспилчан. Этого нельзя забывать, как нельзя забы-

вать смелых, упорных, самоотверженных членов 
вентспилсского КЗС, которые доказали, что даже 
маленькая горсточка людей может сделать то, что 
кажется невыполнимым, если людьми руководит 
убежденность и любовь к своему городу: Алдис и 
Валентина Бирзниеки, Юрис Игарс, Айя Бумбиере, 
Улдис Абикис, Майя Скоре, Зигурдс Знотиньш, 
Инга Аулмане, Викторс Багенскис, Хельги Даубаре, 
Дайна Гасанова, Андрейс Эйзанс, Милда Калниня, 
Модрис Циемс, Айнарс Озолиньш, Ингрида 
Штрумфа, Анда и Янис Янсоны, Иева Спридзане, 
Айварс Загорскис, Даце Гайгуле, Дайна Бертиня, 
Расма Крастиня, Бригита Спила, Марлена Бриеде, 
Рита и Айварс Виндеджи, Велта Шабловска, 
Албертс Гутманис, Айнарс и Рамондс Калниньши, 
Дайнис Аниньш, Сармите Цауне, Инесе Фрелиха, 
Лаймдота Селе, Гиртс Кристовскис и другие. 

«А потом мы праздновали. Бродили по взморью, 
пели, смеялись, еще даже не осознавая, что сде-
лали. Вечером в моем доме, который тогда члены 
клуба называли «Смольным», собралось около 30 
человек. Пили все то же «Советское шампанское», 
так как ничего другого не было, и говорили о буду-
щем, будущем нашего города Вентспилса и Латвии. 
В эйфории все казалось возможным, и когда кто-то 
сказал: еще совсем немного и возле твоего дома, 
Лайма, будет поднят красно-бело-красный флаг, – 
я безоговорочно поверила в это». 
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– Тридцать лет назад вы, небольшая 
группа единомышленников, основали в 
Вентспилсе Клуб защиты среды (КЗС) и 
сделали для того времени очень смелый 
шаг – организовав широкую народную 
демонстрацию, вы выступили против вла-
сти того времени. Как вы пришли к этому 
решительному поступку?

– Тогда в городе был ряд смелых людей, 
которые не боялись сказать правду о разруша-
ющем процессе советской индустриализации, 
о различных нарушениях в Вентспилсском 
порту, которые наносили вред природе и 
деградировали городскую среду в городе, что 
становилось критически опасным для вент-
спилчан. Поскольку местные лидеры компар-
тии и руководители города трусливо допу-
скали это, считая само собой разумеющейся 
данью советскому хозяйствованию, некото-
рые местные поэты, медики, специалисты 
в отдельных сферах стали настойчиво тре-
бовать, чтобы прекратилось это безобразие 
социализма. Доктор Андрейс Эйзанс, поэтес-
са и журналистка Лаймдота Селе были ярки-
ми борцами, которые вдохновили и повели за 
собой остальных. И я, будучи молодым инже-
нером, хотел участвовать в этой борьбе и в 
конце 1987 года подготовил развернутую ста-
тью «Что произойдет с Вентспилсом?!», отпра-
вил ее в журнал «Avots», газету «Literatūra un 
Māksla», привлек популярную телепередачу 
«Labvakar». Однако все это были неорганизо-
ванные попытки. Возникла мысль, что таких 
индивидуалистов нужно объединить. Я попро-
сил Ингу Аулмане, которая тогда была сту-
денткой консерватории в Риге, изучить круг 
протестующих, и в 1988 году мы привезли в 
Вентспилс не только особый знак – аусеклитис 
Клуба защиты среды, но также идею создания 
КЗС и проведения демонстрации. Все нужно 
было сделать за пару недель. Требовалось 
получить разрешение на проведение шествия 
и митинга, написать декларацию о загрязне-
нии окружающей среды в Вентспилсе, разде-
лить организаторские обязанности. Все, что 
мы тогда делали, в нашей жизни происхо-
дило впервые. Это стало серьезным вызо-
вом, пришлось преодолеть большой стресс 
и выдержать психологическое давление. 
Вечером 4 июня, перед демонстрацией, в 
мастерской художников Алдиса Бирзниекса и 
Юриса Игарса мы рисовали транспаранты. У 
меня было интуитивное ощущение, что нужно 

Экс-президент государства Вайра Вике-Фрейберга в своей речи на научной конферен-
ции 19 января 2001 года «Январские баррикады как форма сопротивления народа тота-
литарному режиму и их уроки» сказала следующее: «Баррикады стали тем переломным 
пунктом, который продемонстрировал, что и этот огромный колосс – на глиняных ногах, 
что возможно свергнуть даже самую большую, самую грозную империю с мощным воо-
ружением, если нам удается найти, где именно у колосса глиняные ноги и как их можно 
разрушить. Как это произошло? Мне кажется, что это произошло именно при помощи 
того оружия, которое тоталитарная власть стремилась отнять у народов, которые были 
ею угнетаемы». 

МНЕНИЕ ДЕПУТАТА

Вновь в исходной точке?

И у правящего в Вентспилсе со 
времен СССР отвратительно-
го режима глиняные ноги нужно 
искать в его собственном оружии. 

Возможно, весна этого года в 
жизни Вентспилса и вентспилчан войдет в 
историю как вестник конца долговременного 
правящего режима и начала новой, значитель-
но лучшей жизни.  

Именно этой весной произошли события, 
которые свидетельствуют, что оттепель нача-
лась, и это неотвратимо, скоро в нашем горо-
де наступит настоящая «весна», которая 
позволит людям пробудиться от летаргиче-
ского сна, длившегося несколько десятилетий. 

Именно этой весной впервые во время 
заседания Верховного суда рассматрива-
лась частная жалоба оппозиционного депу-
тата Вентспилсской городской думы (Гиртса 

Валдиса Кристовскиса) по делу, которое не 
было принято Лиепайским судом и которое 
связано с противоправными действиями руко-
водимого Айваром Лембергсом большинства 
Вентспилсской городской думы, которое рас-
точительно расходовало средства самоуправ-
ления, ограничивая оппозиционных депута-
тов, в противовес Сатверсме. Серьезность 
дела характеризует решение рассмотреть 
дело на общем заседании Верховного суда. 

Помимо того, этой весной мы узнали, что 
Айварс Лембергс, в отличие от длительно-
го предшествовавшего периода, в прошлом 
году не получил доходов от руководимой им 
мистической «Ассоциации по развитию бизне-
са», которая с момента основания в 2000 году 
выплатила Айвару Лембергсу за выполнение 
мистических должностных обязанностей почти 
3 миллиона евро. Нужно сказать, что вначале 

о щедрой зарплате Айвара Лембергса, не без 
вмешательства его самого, позаботились при-
надлежащее государству АО «Ventspils Nafta», 
его дочерние компании АО «Ventspils Nafta 
Termināls» и AО «Latvijas Kuģniecība». Даже 
после того, как эти компании оказались в 
руках частных инвесторов, шикарная жизнь 
Лембергса продолжилась, так как, насколь-
ко доводилось слышать, частные инвесторы, 
получив в собственность компании, обрели 
и обязательства, то есть железные догово-
ры, которые гарантировали Лембергсу без-
бедную жизнь на протяжении нескольких лет 
вперед. Этой весной оказалось, что один из 
источников красивой жизни – щедрые доходы 
от «Ассоциации развития бизнеса» – иссяк. 
Впереди еще остановка «манны небесной» от 
«Ассоциации развития Вентспилса» и обра-
щение в суд с требованием признать, что 
такие пошлины, исчисляемые миллионами 
евро, были незаконными и поэтому должны 
быть возмещены. Кто знает, возможно, бюджет 
Вентспилса будет пополнен впечатляющими 
доходами в несколько миллионов, которые на 
сей раз обеспечат Лембергс и Ко. 

И, наконец, этой весной отрадная 
новость поступила из Брюсселя: в будущем 
Европейская комиссия планирует согласовать 
выплаты Европейского Союза с соблюдени-
ем правовых норм. Президент Европейской 
комиссии Жан-Клод Юнкер 2 мая в обра-

щении к депутатам 
Европарламента отме-
тил, что соблюдение 
правовых принципов 
– незаменимое усло-
вие для правильного 
финансового управ-
ления и эффективной 
реализации бюджета, 
поэтому будет приве-
ден в действие новый 
механизм, который позволит уберечь бюджет 
ЕС от рисков, возникающих в результате недо-
статочного проявления власти закона. Это 
механизм, который нужно применять повсе-
местно, а не только в конкретной стране, одна-
ко это важная составляющая нового бюджета 
ЕС, подчеркнул Юнкер. 

Кто знает, может быть, все это говорит о 
том, что дни вентспилсского режима стреми-
тельно приближаются к концу, так как автори-
тарному режиму без денег ЕС выжить будет 
очень трудно. Вопрос лишь в том, будут ли 
вентспилчане, жертвуя свои будущим, кор-
мить этот ненасытный режим или все же собе-
рутся с духом и вовремя попросят разруши-
тельный режим уйти, открыв таким образом 
Вентспилсу новые перспективы.  

Aйвис Ландманис, 
депутат Вентспилсской 

городской думы

5 июня тридцать лет назад
Вспоминая о событиях, с которых начал-
ся период национального возрождения 
– Атмоды в Вентспилсе, мы пригласили 
для беседы участника тех событий, одно-
го из основателей Вентспилсского Клуба 
защиты среды и его экс-президента Гиртса 
Валдиса Кристовскиса. 

писать что-нибудь в противовес советскому 
устройству. Так появился написанный моей 
рукой спонтанный протест советского челове-
ка: Вера! Надежда! Любовь!   

– Как восприняла это советская власть 
в Вентспилсе? 

– Своеобразно. Для власти это стало 
шоком. Они старались найти средство, кото-
рое могло бы оказать противодействие. 
Устные убеждения исполкома и инструкто-
ров отделения компартии не помогали. Уже 
за несколько дней до демонстрации 5 июня 
меня начали запугивать, довели до моего 
сведения, что городская власть потребовала, 
чтобы Военный комиссариат призвал меня 
в армию СССР, чтобы убрать из Вентспилса 
на два года – на военную службу в России. И 
действительно, повестка о призыве пришла 
через несколько дней после демонстрации. 
Напротив, местная газета «Советская Вента» 
в статье о демонстрации КЗС, которая про-
шла 5 июня и в которой участвовало 12 000 
вентспилчан, меня, президента КЗС, органи-
заторов и руководителя мероприятия даже не 
упоминала. За спиной старались запугать, а 
публично – пытались игнорировать.  

– И все же вам удалось избежать двух 
лет службы в армии на территории России!  

– Да. Доктор Андрейс Эйзанс организовал 
для меня группу поддержки, которая подала 
петиции в высшие институции власти. Они 
подчеркнули то, насколько важна моя дея-
тельность в процессе перемен в Вентспилсе. 
Подобные заявления все же руководство того 
времени принимало во внимание. Так про-
должалось каждые полгода до самой зимы 
1990 года. Как наступает время призыва – 
так приходит повестка. Лето1989 года даже 
пришлось провести в отпуске за свой счет 
вне пределов Латвии, так как представители 
Военного комиссариата несколько раз явля-
лись на работу, искали меня дома. На рабо-
те меня, к счастью, предупреждали коллеги, 
домой я не пускал, а двери они все же не взла-
мывали. Осенью 1989 года я был готов к поли-
тической расправе и тюрьме за отказ служить 
в вооруженных силах СССР. Военному комис-
сариату я заявил, что можно меня судить, но 

служить в советской армии я не пойду. Тогда 
вентспилсская советская власть поняла, что 
от подобного судебного процесса она только 
будет в проигрыше, поэтому власти сами ото-
звали свое требование о призыве. 

– С позиции сегодняшнего дня, те риски, 
которые возникли тогда в связи с вашей 
политической деятельностью, были 
обоснованными? 

– Нам удалось восстановить независимое 
Латвийское государство, и Вентспилс уже не 
в положении скромной сироты, поэтому, опре-
деленно, стоило проявить смелость, интен-
сивная общественная работа оправдала себя. 
Нужно помнить, что демонстрация 5 июня 
1988 была лишь вступительным аккордом, 
увертюрой к деятельности КЗС в Вентспилсе. 
Затем последовали другие мероприятия, кото-
рые способствовали появлению Народного 
фронта Латвии, национальному пробужде-
нию, конечно, созданию Комиссии экспертов 
и всем дальнейшим процессам для постепен-
ной нормализации экологии в Вентспилсе.  

– Можете ли вы сказать, что та вера в 
лучшее будущее ля Вентспилса, которая 
руководила вами тогда, нашла воплоще-
ние в реальности? Является ли сегодня 
Вентспилс таким, каким вы видели его 
тридцать лет назад? Как обстоят дела с 
демократией?  

– К сожалению, лишь частично. И даже в 
этом случае, несмотря на все недостатки и 
проблемы, сегодня, вне всякого сомнения, луч-
шие времена. Латвия – независимое государ-
ство. Железный занавес пал. Оккупационные 
войска выведены. Мы постепенно вернулись 
к европейской цивилизации. Это наши при-
обретения, которые превосходят те наруше-
ния демократии, правовых принципов, кото-
рые характерны для вентспилсского автори-
тарного режима, при котором в нашем городе 
ощущается недостаток хорошего управления. 
Однако этот режим будет вынужден отступить. 
Это уже даже не вопрос далекого будущего. 
Если я так думаю, это свидетельствует о том, 
что я до сих пор верю в лучшее будущее. И 
все же хочу напомнить, что за основные цен-
ности западной демократии нужно бороться. 
Это я и продолжаю делать.    

– Не поздно ли еще? Почему основные 
ценности демократии и правовые принци-
пы не были введены с самого начала, с 4 
мая 1990 года?  

– Мы, ядро Вентспилсского КЗС, тогда были 
самыми настоящими идеалистами. И все же 
нас было мало. Подобная ситуация была и 
в других местах Латвии. И, к сожалению, мы, 
те, кто боролся за национальное пробужде-
ние, тогда не имели опыта политической и 
хозяйственной деятельности. Мне было 25 
лет. Так же, как и многие политзаключенные: 

Лидия Доронина–
Ласмане, Гунарс 
Астра – мы были 
готовы пожертвовать 
собой ради свободы 
Латвии, однако путе-
водителя, как изме-
нить общество, у нас 
все же не было. Это 
использовали многие 
секретари компартии 
в районах, идеологи, работники исполкомов, 
работники КГБ, в руках которых осталась 
хозяйственная власть. Фактически многие из 
них данную Народным фронтом возможность 
участвовать в восстановлении независимо-
сти государства незаконным путем преврати-
ли в возможность получить индульгенцию на 
захват общей собственности ради удовлетво-
рения своих меркантильных стремлений. Это 
привело к значительной деградации процесса 
восстановления демократии с моральной и 
этической точки зрения.  

– Какой главный урок сегодня мы можем 
вынести из событий того времени? 

– Правление государством необходимо 
доверить тем, кто стремится к справедли-
вости и способен к борьбе, образованным 
и опытным людям. Ряд бывших секретарей 
компартии, идеологов, штатных работников 
КГБ, которым после восстановления неза-
висимости дали возможность свободно и 
без каких-либо ограничений участвовать в 
определении направления развития полити-
ческой и хозяйственной жизни государства, 
эту возможность, данную Народным фрон-
том Латвии, использовали очевидно нечест-
но. Сейчас общество должно оценить это в 
исторической перспективе, а не терять время 
на раскрытие или замалчивание списка каких-
то запуганных, одураченных, принужденных к 
сотрудничеству доносчиков, что сейчас пред-
ставлено как панацея для морального очище-
ния общества.     

– Почему, на ваш взгляд, Вентспилс 
не счел необходимым даже вспомнить о 
событиях 5 июня 1988 года? Возможно ли, 
чтобы правящей власти в городе такое 
значимое для Вентспилса событие, кото-
рое произошло 30 лет назад, казалось 
настолько несущественным?

– Это произошло не 5, не 10, и даже 
не 20 лет назад. Мы организовали действи-
тельно уникальное историческое мероприя-
тие в Вентспилсе, в котором приняли участие 
12 000 человек. Ему не было и, скорее всего, 
не будет подобного в истории города и края. 
Оно положило начало новой эпохе в мышле-
нии вентспилчан и способствовало процессам 
восстановления независимости Латвии. Если 
городской власти это событие кажется недо-
стойным упоминания, то это лишь еще одно 
из свидетельств духовной бедности руководи-
телей города, которые в своих креслах сидят 
уже почти 40 лет с советских времен. 
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Крестьяне: ситуация 
с посевами зерновых 
становится критической
Из-за сильной жары ситуация с посева-
ми зерновых культур становится крити-
ческой и вынуждает все больше беспоко-
иться за объемы и качество урожая, гово-
рят представители сельскохозяйствен-
ной отрасли. Представитель общества 
«Крестьянский сейм» Мартиньш Тронс 
сказал, что засуха негативно влияет на 
посевы зерновых культур и урожай ожи-
дается меньше, чем в прошлом году. 
Однако еще слишком рано делать про-
гнозы относительно конкретных цифр. 
Самая сильная засуха в Латвии — в 
Курземе, где почве крайне не хватает 
влаги.

Пабрикс присоединяется к 
объединению «Для развития/
За!»
Депутат Европарламента от «Единства» 
Артис Пабрикс решил уйти из партии и 
присоединиться к объединению «Для раз-
вития/За!». По словам Пабрикса, реше-
ние было не легким, но оно не должно 
было стать сюрпризом ни для официаль-
ных, ни для неофициальных руководите-
лей «Единства». Политик поясняет, что 
предпочел присоединиться к «Развитию/
За!» потому, что партия сумела собрать в 
своих ряды 1 300 молодых, энергичных и 
по-современному думающих людей.

Доля вкладов фиктивных 
компаний в латвийских 
банках – 9,8%
Доля иностранных вкладов в мае в 
Латвии сократилась до 29,3%. А в послед-
ние два года спад иностранных вкладов в 
связи с отказом от денег сомнительного 
происхождения составил 58%, сообща-
ет Комиссия рынка финансов и капитала 
(КРФК). По подсчетам экспертов КРФК, в 
мае доля фиктивных компаний в банков-
ских вкладах составляла всего 9,8%, а 
доля тех предприятий, которые попадают 
под запрет, так как отвечают двум призна-
кам фиктивного образования, уже может 
быть ниже 4%.

СИИЛ: оценка работы 
правительства весьма 
критическая
Оценка иностранными инвесторами 
работы правительства на грядущем еже-
годном собрании Совета иностранных 
инвесторов в Латвии (СИИЛ) и прави-
тельства будет достаточно критической, 
говорит председатель правления СИИЛ 
Злата Элксниня-Защиринска. «В эконо-
мике есть рост, валовый продукт растет, 
экспорт увеличивается, и мировая эконо-
мика сейчас ориентирована на развитие. 
Несмотря на эту благоприятную ситуа-
цию, ряд крупных домашних заданий в 
Латвии не выполнен. И даже если они 
начаты, процесс очень медленный. По 
поводу этого больше всего критики».

LCB: место Латвии в оценке 
дорог низкое, но объективное
107-е место Латвии по качеству дорог 
в «Индексе глобальной конкурентоспо-
собности», к сожалению, является объ-
ективной оценкой отношения государ-
ства, признается общество Latvijas Ceļu 
būvētājs (LCB). То, что Латвия опусти-
лась вниз в оценке качества дорог (95-е 
место в прошлом году) — это послед-
ствия недостаточного государственного 
финансирования и использование нало-
гов пользователей дорог на не связанные 
с дорогами нужды. В стране растет дефи-
цит не выполненных на дорогах работ, и 
если отношение существенно не поменя-
ется, то качество дорог продолжит ухуд-
шаться, отмечает LCB.

В Латвии вступили в силу 
ограничения по количеству 
трансжирных кислот
С 1 июня, Латвия стала одной из пяти 
стран Евросоюза, в которых установле-
ны ограничения по количеству трансжир-
ных кислот в продуктах питания, отме-
чают в Министерстве здравоохранения. 
Ограничения установлены с целью улуч-
шить привычки питания жителей Латвии 
и таким образом улучшить показатели 
общественного здоровья в долгосрочной 
перспективе.

В ЛАТВИИ

 Окончание. Начало на 3 стр.

Когда учился в средней школе, в летние 
каникулы согласился работать продавцом в 
мясном отделе универсама. Это тот возраст, 
когда на уме много романтических профес-
сий, но польза от этой работы была опреде-
ленно, и я это оценил только в дальнейшей 
жизни: стоя за прилавком, учился общаться 
с незнакомыми людьми, посетителями мага-
зина, уважая их столь разные, а порой кажу-
щиеся нелогичными желания.  

СТАБИЛЬНО ОТВЕТСТВЕННЕЕ  
ШОТЛАНДЦЕВ 

Это пригодилось позднее, когда в мага-
зине спортивных товаров пришлось быть в 
роли компетентного консультанта.  Работа 
была интересной, я бы продолжал рабо-
тать, если бы не скромная, если не сказать 
смешная для молодого человека зарплата. 
Поэтому с энтузиазмом отозвался на пред-
ложение друга поехать на заработки в город 
Арброт в северо-восточной Шотландии, где 
у него была работа на заводе по переработ-
ке лосося.  Заодно хотел усовершенство-
вать свой английский, но местные говорили 
на каком-то шотландском гэльско-англий-
ском сленге, который (возможно?) понимали 
только они сами. Было достаточно большое 
разочарование и в отношении старательно-
сти шотландцев, где латыши с их ответствен-
ным отношением к обязанностям стабильно 
были впереди шотландцев, а меня вскоре 
даже назначили таким небольшим началь-
ником – заведующим складом готовой про-
дукции.  Конечно, там в нашем понимании 
необычная и красивая природа, горы, много 
камней, из которых построены почти все 
дома, даже крыши настилают из каменных 
плит. Но я оставил эту зелёную и достаточно 
симпатичную страну без сожаления, когда 
другой друг предложил перейти от жарки 
лосося в Шотландии к строительным рабо-
там в Норвегии, к тому же к уже знакомому 
мне ремеслу, освоенному еще в мастерско-
го отца в Вентспилсе – работать жестян-
щиком», Кристапс рассказал, что на новое 
место отправился напрямую на самолёте, 
даже не побывав в Вентспилсе, где не был 
полтора года. Работа была в фирме по про-
изводству велосипедов, которая также широ-
ко занималась строительством, в том числе 
устанавливая на объектах изготовленные 
фирмой изделия из жести.  

В НОРВЕГИИ УЧИЛСЯ ПРОСТОТЕ 
«Было радостно и испытывал чувство 

удовлетворения, что в принадлежащей отцу 
мастерской жестянщиков в Вентспилсе, за 
летние периоды, почти что играючи, получил 
от старых мастеров и освоил основы этого 
ремесла и как равный с норвежцами могу 
выполнить почти все заказы.  А в случаях, 
когда клиент просил творчества, был даже на 
шаг впереди у консервативных скандинавов.   
Возможно потому, что мне с детства нрави-
лось рисовать и что у меня пространственное 
и образное мышление.  Сейчас понял, что 
это была хорошая тренировка для мозговых 
извилин, что прекрасно пригодилось в част-
ном бизнесе в Вентспилсе, принимая от кли-
ентов нестандартные заказы»,  Кристапс при-
знаёт, что у скандинавов мог учиться и про-
стоте, так как, к примеру,  его непосредствен-
ный начальник не изображал из себя гордого 
господина, а позволял себе ездить на очень 
подержанном  автобусике, одеваться в обыч-
ную простую одежду, в случае необходимости 

«Мой отцовский дом, куда я вернулся...»

брать в руки инструменты и карабкаться на 
крышу в помощь кровельщикам. 

«Какое-то время в Норвегии поработал и 
Албертс – мой младший брат, который млад-
ше меня на шесть лет (иногда по привычке 
из детства я называл его «мелкий» и он не 
обижался), поэтому всё, что мы там виде-
ли, потом старались применить и в услови-
ях Вентспилса.  Я был приятно удивлён его 
инициативе – в работе предприятия не огра-
ничиваться изготовлением и применением 
изделий из жести, а начать и в Вентспилсе 
установку и ремонт традиционных металли-
ческих и деревянных заборов, и это оказа-
лось имеющим спрос предложением, осо-
бенно в тёплое время года.  

ВИЗИТНАЯ КАРТОЧКА, ИСПОЛЬЗУЕМАЯ  
ИЗ ПОКОЛЕНИЯ В ПОКОЛЕНИЕ 

«Разнообразие заборов и оград практи-
чески бесконечно как в смысле использу-
емых для них материалов, так и в отно-
шении исполнения», Кристапс признаёт и 
подчёркивает, что забор – это всеми види-
мая визитная карточка дома долгосрочно-
го использования, которым можно гордить-
ся и привлечь внимание. Стоит учитывать, 
что крылья при полёте фантазии заказчи-
ка могут подрезать довольно строгие обя-
зательные правила самоуправления, кото-
рые в Вентспилсе стараются соблюдать. 
Поэтому братья Спрогисы не рекомендуют 
клиентам экзотические стеклянные, пласт-
массовые или плетёные из прутьев заборы, 
они не берутся выкладывать их из камня, а 
советуют использовать традиционные   изде-
лия из дерева, металла, также проволоч-
ные заграждения, их творчески комбинируя. 
Клиентам для выбора предлагаются ката-
логи, но Кристапс похвалился, что у них у 
обоих с братом есть талант, а теперь ещё 
и опыт внести забор или ограду в ланд-
шафт, в общий вид ландшафта зданий или 
их комплекса.    

«Хороший забор (а плохих мы не уста-
навливаем!») служит от двадцати до пяти-
десяти лет. Просим клиента представить, 
например, какой фон или тень со временем 
дадут деревья, которые сейчас ещё “в под-
ростковом» возрасте. Или наоборот – они 
скоро станут старыми и их придётся спилить, 
оставив за забором пустоту. В этом случае 
речь больше идёт о кованых или сварных 
«вечных» металлических заборах, какие нам 
нравится ставить, но пока ещё мало таких, 
кто может позволить себе такую роскошь. 
Надеемся, что со временем благосостояние 
людей начнёт расти, и мы планируем сотруд-
ничество с одним мастером кузнечного дела 
из Юркалне, что позволит заказывать такой 
забор, который будет в одном экземпля-
ре во всём мире»,  Кристапс считает, что в 
этом смысле спрос растёт, так как в совре-
менном стандартизированном, охваченном 
массовой культурой и массовой модой мире, 
люди, возможно, даже интуитивно стараются 
сохранить хоть какую-то индивидуальность, 
и это возможно на ограждённом участке их 
земли, за забором. Конечно, такое огражде-
ние можно сделать и из растений и деревь-
ев, но всегда ли это даст чувство безопасно-
сти”, сомневается Кристапс.   

ПРИМЕНЯЯ ХРИСТИАНСКУЮ МОРАЛЬ 
В отличие от многих других малых пред-

приятий, которые обещают и стараются 
расти и увеличивать объём работ и прибыль 
фантастическими темпами, руководитель 
ООО “4 nami” акцент делает на продуманный 
индивидуальный подход и взаимодействие с 

клиентами. Он также акцентирует темп, куль-
туру и качество выполнения заказа, которые 
должны стать безусловной нормой и сво-
его рода фирменным знаком, только тогда 
есть моральное право расти количественно. 
Столь же строго на предприятии соблюда-
ют, чтобы у принятых на работу людей была 
работа и зарплата, здесь не стараются «раз-
дуть» объёмы летом, иначе зимой можно 
стать безработными.   Кристапс старается 
соотносить это не только с трудовым законо-
дательством, но и с христианской моралью, 
так как несколько лет назад он был принят 
в Вентспилсскую баптистскую общину. Так 
поступить его не побуждали ни близкие, ни 
друзья, он принял такое решение полностью 
самостоятельно и считает его лучшим, что с 
ним случилось за последнее время.  

«Не скрываю, что я, в отличие от млад-
шего брата, который является выраженным 
человеком действия, иногда предаюсь раз-
мышлениям о смысле жизни, о взаимоотно-
шениях между людьми, о влиянии денег и 
власти на отдельных людей и на общество 
в целом. И соотношу это всё с вечными хри-
стианскими ценностями, которые выражают-
ся в любви и уважении не только к близким, 
но и к каждому человеку. В этом контексте 
многое из того, в основном кратковременно-
го и показного, чем и я в своё время запол-
нял свою жизнь, в действительности оказы-
вается мелким и неважным. Я понял, что в 
современном хищном и в большей степени 
морально деградировавшем мире бизнеса 
людей, у которых схожие с моими взгляды, 
пока еще немного. Но их начинают ценить, 
поэтому с таким отношением к людям поста-
раемся работать и в дальнейшем. 

ГНЕЗДО БУДЕТ! 
Станет ли теперешняя сфера работы 

Кристапса его выбором на всю оставшу-
юся жизнь, в этом он не уверен. Но бли-
жайшее будущее братья Спрогисы опреде-
ленно видят в индивидуальном исполне-
нии предлагаемых фирмой услуг, позволяя 
людям в унифицированном мире хоть кос-
венным образом выразить свою индивиду-
альность. По его мнению, это могут быть 
более выразительные, паяные или гофриро-
ванные детали из жести, которые одновре-
менно служат и для выполнения функции 
содержания здания, и как акцентирующие 
общий вид здания детали.  Столь же умест-
ными в достаточно однообразных пролётах 
забора могут быть умело скомпонованные, 
оригинальные ворота, которые сами хозяева 
и гости открывают практически ежедневно.  

«Можно самовыразиться, например, зака-
зав у нас люстру из полированной меди, 
какой нет ни у кого в городе. Можно также из 
того же материала изготовить многоцветко-
вую лилию как изъявление вечной любви, и 
такую можем. И как подарок я уже изготовил. 
А еще фантастические флюгеры с силуэтами 
животных или людей, которые уже издале-
ка свидетельствуют об отношении хозяина к 
природе и о его чувстве юмора!  

Но как же тогда с четырьмя домами на 
лого фирмы, из которых в действительности 
существует только один? Кристапс смеётся 
и говорит, что от намерения он не отказался, 
но с реализацией замысла придётся како-
е-то время подождать, пока не будет выбра-
на невеста, которая скажет “да» и которую 
ввести в новый дом. Ведь дом же строят для 
семьи, где и у жены есть определенное мне-
ние о том, как должно выглядеть семейное 
гнездо и насколько оно должно быть удоб-
ным… 

Работники предприятия на Рождество в 2015 году (Агнис, Илва, Кристапс, Албертс,  
Кристс).

На семейном рождественском турни-
ре по боулингу вместе с отцом Эгоном.
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Стипендия за отличие 
в области ИКТ
Вентспилсская городская дума создаёт 
специальную стипендию за отличие в обла-
сти информационных и коммуникационных 
технологий (ИКТ), чтобы она способствова-
ла привлечению талантливых и способных 
учеников в Вентспилсскую высшую школу 
(ВВШ), а также чтобы развивать активность 
обучающихся в сфере ИКТ студентов в 
академической, исследовательской и обще-
ственной работе.
Подать заявки на стипендию смогут рефлек-
танты или студенты, которые смогли дока-
зать свою отличительность, показать высо-
кие оценки, особый творческий подход или 
инициативу в сфере ИКТ. Стипендию плани-
руется предоставлять уже с сентября этого 
года. Её ежегодно смогут получать до десяти 
лучших студентов в сфере ИКТ. 

На Вентспилсском пляже поднят 
Голубой флаг
На Вентспилском пляже уже в 20-й раз 
поднят Голубой флаг. Этот флаг является 
самым популярным экосертификатом, кото-
рый широко известен как среди жителей, 
так и среди самоуправлений и институций 
среды.  

На улице Берзу лестница скорости 
Так как на перекрёстке улиц Берзу и 
Ганибу автоводители часто вызывают 
дорожно-транспортные происшествия, 
вблизи перекрёстка, в порядке экспе-
римента, на проезжей части дорожного 
покрытия при приближении к перекрёстку 
сделана специальная маркировка – лест-
ница скорости.  
Установлены возвышения из термопласта, 
которые создают своеобразную «лестницу», 
которая заставляет водителей почувство-
вать, что приближается перекрёсток, перед 
которым необходимо остановиться и пропу-
стить автомашины. Упомянутое обозначение 
используют для того, чтобы обратить внима-
ние водителей. 

Уровень безработицы в Вентспилсе 
снизился на 4,1%
Уровень зарегистрированной безработицы 
среди трудоспособного населения в городе 
Вентспилсе снизился на 0,2% и уменьшил-
ся до 4,1%. Учитывая также работы сезон-
ного характера, это близкий к оптимально-
му уровень безработицы в летний сезон. На 
0,2% уровень безработицы снизился также в 
Екабпилсе и Лиепае. 
По-прежнему самый низкий уровень без-
работицы в Валмиере (3,1%), затем сле-
дует Рига (3,2%), Елгава  (3,4%) и Юрмала 
(3,7%). За Вентспилсом следует Екабпилс 
(5,5%), Лиепая (6,0%), Даугавпилс (7,5%) и 
Резекне (9,7%). Больше всего по-прежнему 
требуются монтажники. Также нужны мон-
тажники строительных конструкций, мон-
тажники металлоконструкций и слесари 
металлоконструкций. 

Оборот работающего в Вентспилсе 
производителя “Diana Sveces” 
снизился на 10%
Первый иностранный инвестор в индустри-
альной зоне Вентспилсского свободного 
порта – производитель свечей ООО Diana 
sveces в прошлом году работал с оборо-
том в 10,939 миллионов евро, что на 10,1% 
меньше, чем в 2016 году. В свою очередь 
прибыль предприятия снизилась на 37,7% 
и была 498 141 евро. В сообщении руковод-
ства об отчёте компании за год поясняется, 
что снижение прибыли в прошлом году было 
связано с увеличением себестоимости това-
ров и в связи с политикой скидок, приме-
няемой к клиентам.  В прошлом году также 
приобретено новое оборудование, а также 
сделаны существенные инвестиции в изу-
чение рынка и в разработку нового дизай-
на свечей.

В ВЕНТСПИЛСЕ

После недолгого раздумья было решено, 
что заседание 12 марта, которое началось в 
11.00, продлится до 15.50. Еще прозвучало 
напоминание, что 13 марта заседание начи-
нается в 11.00, а не в 10.00, так как у всех 
свои дела.

Очевидно, разные «дела» регулярные, так 
как время от времени заседания начинаются 
в 11.00, а заканчиваются в районе полчет-
вертого. Пару раз оно заканчивалось в час с 
небольшим. С 17 января по 5 июня позднее 
начало и ранний конец заседаний “сэконо-
мили” 20 часов и 19 минут. Это означает, что 
еще чуть больше 3 заседаний не состоялись.

Ранее высказывались прогнозы, что 

Почему не состоялось больше половины 
заседаний по делу Лембергса?
 Окончание. Начало на 1 стр. судебный процесс может завершиться осе-

нью этого года. По поскольку лист нетрудо-
способности Айварса Лембергса выписан до 
конца июня, то завершение сдвигается еще 
на месяц вперед.

“Многие интересуются моим отсутстви-
ем на различных мероприятиях, на которых 
я раньше всегда был. Не могу присутство-
вать из-за травмы/перелома ноги, но активно 
слежу за всеми событиями и процессами — 
в наше время это не трудно”, — написал во 
вторник, 5 июня, в Twitter Лембергс.

Впрочем, за судебными заседаниями, 
наверное, не следит.

Будем ли праздновать десятилетний юби-
лей процесса? 

BNN.lv

Балтийские порты в первые четыре 
месяца этого года получили и отправи-
ли 50,136 млн т грузов, что на 4,6% или 
2,416 млн т меньше, чем в том же перио-
де 2017 года. Таковы данные литовско-
го статистического ведомства.

Грузооборот 
балтийских 
портов уменьшился 
на 4,6%

В первые четыре месяца 43% гру-
зов было перевалено в латвийских пор-
тах, 34,2% – в литовских, а 22,8% – в 
эстонских.

Объем грузов, переваленных в лат-
вийских портах в этом периоде, сокра-
тился на 12,1% или 2,972 млн т и соста-
вил 21,556 млн т.

Литовские порты перевалили на 6,1% 
или 989,4 тыс. т больше грузов — 17,168 
млн т. Грузооборот эстонских портов 
сократился на 3,7% или 433,6 тыс. т и 
составил 11,411 млн т.

Больше всего грузов в Балтии было 
перевалено в Клайпеде — 14,314 млн т 
грузов, что на 5,3% больше, чем за четы-
ре месяца 2017 года. На втором месте — 
Рижский порт с 11,449 млн т грузов, что 
на 6,3% меньше. 

В ОБЩЕСТВЕ «ДЛЯ ПРОЦВЕТАНИЯ ВЕНТСПИЛСА»
Благотворительная организация – общество «Ventspils uzplaukumam» («Для процветания 
Вентспилса») и предприятия, работающие в Вентспилсском порту, протягивают руку помощи большим 
и маленьким, тем, кто оказался в беде, поддерживают организации, которые принимают активное 
участие в уменьшении социальных проблем 
в нашем городе и во всей Латвии, а также 
мероприятия, повышающие самосознание 
латышей и способствующие достижению 
поставленных целей среди молодежи. 
Всего за один год существования общество 
выделило на эти цели более 200 тысяч евро. 
Для того чтобы рассказать о проделанной 
работе, «Ventspilnieks.lv» открывает новую 
рубрику – «В обществе “Для процветания 
Вентспилса”». 

При финансовой поддержке общества «Для процвета-
ния Вентспилса» 5 мая прошел ежегодный обучающий 
семинар для юных волонтеров. Молодые люди посвя-
тили одну субботу тому, чтобы пополнить знания в 
области работы с детьми, имеющими особые нужды. 
Все вместе участвуя в веселом и творческом процес-
се, они обучались не только работе с детьми, но и гово-
рили об ответственности и работе в команде.  
В семинаре участвовали представители Общества 
паллиативной помощи детям – доктор Анда 
Янсоне и капеллан Айна Бриеде, а также пред-
ставитель Draugiem.lv Янис Палкавниекс. 
Очень отрадно, что находятся молодые люди, кото-
рые открыты для работы волонтерами. Многие из 
них каждый год посвящают неделю своего свободно-
го времени, чтобы побыть вместе с детьми в лет-
нем лагере. Также они посещают детские дома, 
что очень радует детей с особыми нуждами. 

12 мая в Вентспилсском доме творчества прошел Праздник семей-
ного пения, расходы на организацию которого частично покры-
ли жертвователи общества «Для процветания Вентспилса». 

19 мая состоялось очередное мероприятие «Пауза», которое общество 
«Для процветания Вентспилса» организовало в сотрудничестве с цен-
тром поддержки «Рука об руку» (общество «Айзпутский самаритянин»). 
Подобные мероприятия для семей, в которых воспитываются дети 
с особыми нуждами, очень важны, ведь это возможность для родите-
лей вырваться из таких непростых будней. В то время, пока мамы заня-
ты на различных занятиях, за детьми присматривают волонтеры.

Центр содержательного проведения свободного времени для детей и юно-
шества «Ar rītdienu» фонда „SAGGARA» выражает искреннюю благодар-
ность за помощь, оказанную лицам из менее защищенных групп, за сред-
ства, выделенные на полдник – 500 евро, а также на приобретение музы-

Благодаря поддержке жертвователей, воспитанники вентспилсско-
го детского дома «Селга» получили возможность исполнить одну из своих 
грез – посетить боулинг-центр в Лиепае. Дети были в восторге.

Общество «Для процветания Вентспилса» благодарит за пожертвования

кальных инструментов 
(186 евро) и компьютер-
ной техники (430 евро). 
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«Мой отцовский дом, куда я вернулся...»

СЧАСТЬЕ ПРИНАДЛЕЖАТЬ СЕМЬЕ 
«Замысел, по-моему, был, да и сейчас совсем неплохой.  С 

сегодняшнего видения он, возможно, несколько наивен, и в 
нём слишком много самоуверенности. Потому что ситуация, 
какой мы её видели за рубежом, в Латвии оказалась совер-
шенно иной, гораздо суровее, чем нам тогда казалось. Но 
как один из ориентиров на будущее замысел по-прежнему 
существует», Кристапс рассказал, что намерение пятилет-
ней давности о создании семейного предприятия, которое 
работало бы в сфере ремонта домов, улучшения безопас-
ности их содержания и внешнего вида, а также оснащение 
частных территорий заборами реализовалось в полном объ-
ёме. К тому же гарантируя, что работа будет самого лучшего 
качества. Однако обстоятельства сложились так, что теперь 
в этой нише трудится он и его младший брат Албертс.  

«Со временем стал заметным наш различный жизнен-
ный опыт и отличающееся видение дальнейшего развития 
фирмы, поэтому отец отдалился от «4 домов» и больше 
стал заниматься практикуемой ранее торговлей в розницу, 
а Мартиньш по личным мотивам решил работать в совер-
шенно другой сфере.  К счастью, семейные связи от этого не 

Вентспилсский предприниматель Кристапс 
Спрогис – средний из трёх сыновей в семье 
Дины и Эгона Спрогисов, и все они детство 
провели в доме отца в Дампели, на улице 
Терауда. Оттуда братья, почти как в сказке, 
на долгий или короткий срок, по одному 
или вместе отправлялись в большой мир, а 
точнее – в Европу.  И заниматься спортом, 
и работать. Себя показать, и себе доказать, 
на других посмотреть и оценить.  Как 
утверждает Кристапс, о том, чтобы остаться 
навсегда в чужой стране, никто из них 
никогда серьёзно и не думал.  Работая в 
Норвегии, Кристапс, поговорив со старшим 
братом Мартиньшем, мысль о возвращении 
в Вентспилс конкретизировал – в тот раз 
только в виде рисунка лого фирмы, которую 
намеревались создать в родном городе. 
Стилизованно визуализированная мысль 
совсем простая: это семейная фирма 
четверых мужчин семьи Спрогисов, и 
силуэты отображают четыре принадлежащих 
им дома. Название, соответствующее ООО 
“4 nami” («4 дома»). Символический рисунок 
содержит много информации об основателях, 
в том числе о дне рождения Кристапса. В то 
время и до сих пор дом по-прежнему есть 
только у отца, но мысль такая была – работая 
вместе, они  смогут заработать денег и 
построить дома и для сыновей…

пострадали, по-прежнему в случае необходимости один дру-
гому помогаем и практическими делами, и советом, и про-
сто поддержкой.  В полном стрессов современном мире это 
порой значит очень много: ты в этой жизни не один и никогда 
не останешься один!  

Не знаю, как другим, но мне за рубежом, несмотря на пред-
ложенные там материальные блага и кажущуюся стабиль-
ность жизни, больше всего недоставало даже не поддерж-
ки близких, а просто их благожелательного присутствия.  Те 
приезжающие – уезжающие, как говорится, этого не чувству-
ют, или же они неправдивы по отношению к себе и к другим, 
возможно, они никогда и не испытывали счастья быть при-
надлежными к своей семье, своему роду. Им можно только 
посочувствовать», Кристапс просит прощения за обобщения, 
однако к такому выводу он пришёл, когда слышал высказы-
вания оставшихся за рубежом о том, что Латвия как госу-
дарство не оценило их по достоинству, поэтому лучше было 
отправиться заграницу.    

«Государство – это не что-то абстрактное, я его ощущаю 
прежде всего через свою семью, родственников, друзей, 
через отцовский дом, деревья в его дворе, где в одном дупле 
живёт филин, через зигзагообразные дороги и долину Венты.  
Такой красоты нигде больше не будет.  Тогда почему ты пре-
небрегаешь всем этим и бросаешь родную землю? Почему 
ты не работаешь здесь, чтобы сделать свой дом, свою страну 
лучше, красивее, ухоженнее?», риторически переспрашива-
ет незнакомого оппонента Кристапс.  Да, и он побывал загра-
ницей, но с чётким намерением приобрести там ценный опыт 
для работы в Латвии. И на часть заработанных в Норвегии 
денег купил качественные инструменты и оборудование, 
необходимое для профессии жестянщика, чтобы использо-
вать его в унаследованной от отца мастерской. Рассказывая 
об этом, Кристапс иронизирует: «Ну разве я не выгляжу как 

плакатно правильный суперпатриот Латвии, который только 
и мечтает о том, чтобы реэмигрировать с мешком денег за 
пазухой, чтобы свои марки, кроны или доллары вложить в 
приходящее в упадок народное хозяйство Латвии…». 

НЕ НЫТЬ И НЕ ЖИТЬ ЗА ЧУЖОЙ СЧЁТ 
Кристапс – ребёнок начала Атмоды, родители в советское 

время были служащими, как сейчас говорят – принадлежали 
к среднему классу. Отец был как бы номенклатурным работ-
ником в системе торговли.

«В понимании того времени они могли позволить себе нас 
даже побаловать, но не делали этого, проявляя в этом смыс-
ле большую последовательность и единогласие.  Неписаным 
законом было – в семье у каждого свои обязанности. И их 
нужно выполнять в предусмотренное для этого время и чест-
но. Мы никогда не отказывались помочь друг другу, если 
кто-то по непредвиденным обстоятельствам не справлялся 
с делами.  В то же время – не ныть и не привыкать жить за 
счёт другого человека, даже если это твой брат!», эти вроде 
как элементарные вещи и навыки Кристапс начал полностью 
понимать и ценить только позднее, когда учился в школе, 
начал заниматься спортом и потом – в трудовой жизни. 

«Однажды с братом Мартиньшем, стартуя в вентспил-
ском клубе “Velkonis”, мы даже получили почётное звание 
«Мастер Латвии по перетягиванию каната», и в спорте это 
означало полную отдачу сил, взаимное доверие среди това-
рищей по команде, решительность и смелость в случае необ-
ходимости взять на себя роль лидера.  Это значит – надеять-
ся не только на овации болельщиков и призы, но и считаться 
с тем, что на втором плане возможно придётся выполнять 
чёрную неблагодарную вспомогательную работу. 

Кристапс Спрогис в своём офисе.

С братьями и женой старшего брата на свадьбе друга 
(справа Дагния, Мартиньш, Кристапс, Албертс).

В детстве (справа – старший брат, 
который уже в то время присматривал 
за тем, чтобы младшие не шалили).

Посадка дуба возле отцовского дома (слева Албертс, Эгонс, Мартиньш,  
Кристапс).



Будь готов к 
Вентспилсскому 
марафону

Хозяин «4 домов» 
и истинный 
патриот

Миллионы не 
миллионы – взгляд 
художника

Новое начало в 
Вентспилсе – мнение 
депутата3 стр. 6 стр.

№. 23 (66)  8 июня 2018 года

8 стр.

«Езжай на свою Чукотку, чукча!» – бруталь-
но указал некий отстраненный вентспилсский 
вождь «неправильному», то есть оппозици-
онному депутату во время донельзя офици-
ального думского мероприятия. И оборвал 
упомянутого «неправильного» единственной 
ему самому понятной фразой: «Что ты на него 
наезжаешь, а?» Как известно, брутальные 
мужчины и разговаривать должны бруталь-
но – они должны объяснить все так, чтобы 
даже бабулька в Парвенте поняла. Тут невоз-
можно использовать дипломатичные фразы, 
любезные слова или вежливые «пожалуйста» 
и «спасибо». 

Язык брутальных 
мужчин 

 Окончание на 2 стр.
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О том, что наши «брутальные мужчины» выра-
жаться умеют, мы знаем из знаменитых расшиф-
ровок «разговоров олигархов». В этих беседах, 
как все мы помним, выражаясь языковедческой 
терминологией, эпитеты, метафоры и гиперболы 
сыпались как из рога изобилия. Правда, о том, 
чтобы привносили уголовный сленг, характерный 
для России девяностых, на вполне формальные 
мероприятия государства и самоуправлений неза-
висимого Латвийского государства, пока еще слы-
шать не доводилось, но, очевидно, иначе просто 
нельзя… Ну для чего оппозиционному депутату 
знать, почему мероприятия по улучшению энер-
гоэффективности дома так дорого стоят? Зачем 
ему вообще что-то знать: пусть сидит спокойно и 
выполняет свою горькую оппозиционную миссию 
– голосует «против». Потому что позиция, так или 
иначе, проголосует так, как надо, там, где надо, и 
столько, сколько надо. 

К сожалению в коридорах нашей демократи-
чески избранной власти царят практически фео-
дальные нравы: святая обязанность горожан – 
демократическим путем выбрать тех, кто неизмен-
но находится у власти, платить налоги и молча 
выполнять наши (т.е. тех, кто все еще находит-
ся у власти) распоряжения. Как хорошо извест-
но из истории, простые людишки, в том числе, 
«рядовые вентспилчане», должны понимать две 
вещи: во-первых, царь-отец никогда не ошибает-
ся, во-вторых, царь-отец думает только лишь о 
благосостоянии народа. Ну где уж такому «чукче» 
понять тонкие нюансы управления городом? 

Можно посмотреть на это и с другой стороны. А 
именно, что такая форма выражения и «приемы» 
решения вопросов говорят об избранной нами 
городской власти? Конечно-конечно, что только и 
у нас не соскочит с языка в пылу ссоры или жар-
кой дискуссии… И тем не менее, если уж подоб-
ная коммуникация появилась в лексике власть 
имущих, если «разговоры» олигархов свидетель-
ствуют о том, что подобная лексика – нормаль-
ное явление, то такое же нормальное явление – 
поступки, которые характерны, выражаясь дипло-
матично, для той «части общества», у которой 
позаимствованы подобные выражения. И это уже 
не смешно. Особенно потому, что вопрос, задан-
ный оппозиционным депутатом Кристовскисом, 
был тесно связан с кошельками многих вентспил-
чан: почему в процессе утепления дома отдель-
ные услуги так дороги и не соответствуют нор-
мальной рыночной стоимости? 

Несомненно, у каждого человека форма вер-
бальных выражений такова, какова есть, однако 
от людей, которым мы доверили принимать реше-
ния относительно наших жизней, решать важные 
повседневные вопросы, хотелось бы ощущать 
более интеллигентное отношение и элементар-
ное уважение к тем вентспильчанам, которых 
представляет депутаты оппозиции. И хотелось 
бы, чтобы «наезды», «кидалово», «разборки» и 
подобные процессы все же не ассоциировались с 
Вентспилсской городской думой.  

Искренне ваша – «Ventspilnieks.lv»

Обычно люди в суете дней 
не вспоминают даже об 
очень важных и больших 
событиях прошлого, 
но иногда, особенно с 
приближением значимой 
даты, воспоминания 
вспыхивают так ярко, 
что кажется – это было 
не тридцать лет назад, а 
только вчера! 

День, с которого все началось

Н адо полагать, и сегодня в 
Вентспилсе живет нема-
ло тех, кто 5 июня 1988 
года участвовал в самом 
крупном и массовом 

шествии и митинге в истории наше-
го города. К тому же, стопроцентно по 
доброй воле, а не по принуждению 
начальства или секретарей партий-
ной или комсомольской организации. 
Это событие было настолько гран-
диозным, что трудно поверить: его 
организовала небольшая (не более 
30 человек) группа вентспилчан – 
Вентспилсский клуб защиты среды 
(ВКЗС). Излишне добавлять, что ни 
у кого не было ни малейшего опыта 
в организации массовых мероприя-
тий и преодолении связанных с этих 
трудностей. С десяток представите-
лей творческих профессий, пара вра-
чей, пара учителей, 2-3 ученика сред-
ней школы, юрист, группа рабочих 
из рыболовецкого колхоза «Красный 
маяк» и еще некоторые – вот первые 
члены ВКЗС, которые вечером 20 
мая 1988 года собрались в художе-
ственно-оформительской мастерской 
Предприятия коммунальных услуг на 
ул. Ленина, 11 (ныне улица Кулдигас). 
Хозяева мастерской – художни-
ки Юрис Игарс и Алдис Бирзниекс, 
а также большинство собравшихся 
были знакомы. Совершенно незнако-
мым человеком из присутствовавших 

был только один – врач Андрейс Эйзанс. 
Имя Андрея Эйзанса в Вентспилсе тогда 

знали многие, оно стало известно после 
нескольких острых (в понимании того вре-
мени) статей об экологической ситуации в 
Вентспилсе, которая была взрывоопасной, 
в рамках гласности их опубликовала газе-
та «Советская Вента». Одна из статей – 
«Опасность угрожает нашему дому» – бук-
вально взорвала сознание бесчисленного 
множества венстпилчан, которые годами 
существовали с ощущением безнадежности 
и пребывали в апатии. И поскольку статьи 
были опубликованы в газете, то найти док-
тора Эйзанса по телефону и пригласить на 
учредительное собрание ВКЗС было довере-
но журналистке «Советской Венты», участ-
нице инициативной группы по основанию 
клуба Лаймдоте Селе. 

«Мы сидели в мастерской Алдиса и 
Юриса, было почти шесть часов, практиче-
ски все приглашенные собрались, не было 
только Эйзанса. Сразу открылась дверь, 
и в полумраке прихожей появился мужчи-
на огромного роста, с седыми волосами, 
постриженными коротким ежиком, в очках и 
с портфелем. Невероятно респектабельная 

личность, – подумала я. Сидевший рядом 
со мной толкнул меня локтем и шепнул: “Ну 
вылитый Ульманис!”» 

Длинных речей не потребовалось, все 
знали и осознавали, почему пришли и чего 
хотят добиться. Коротко это можно было 
бы сформулировать так: это безумие в 
Вентспилсе немедленно требуется прекра-
тить! За 2–3 часа был прочитан и обсужден 
устав, основан клуб, избран президент – 
молодой инженер и будущий литератор 
Гиртс Кристовскис, секретарь – журналист и 
поэтесса Лаймдота Селе, а также руководи-
тели секций, или групп; было принято важ-
ное решение – в связи со Всемирным днем 
защиты окружающей среды 5 июня при-
звать жителей Вентспилса прийти на улич-
ное шествие и митинг, который символично 
должен пройти на полностью деградирован-
ной площади Праздника песни, были рас-
пределены обязанности. Ни одна из них не 
была легкой, но самое сложное предстояло 
новоизбранному президенту и секретарю – 
раздобыть разрешение исполкома для этого 
неслыханного мероприятия. 

Потихоньку приближается 10-летний «юбилей» процесса судопроизводства, 
в котором рассматриваются обвинения против Айварса Лембергса, Анрийса 
Лембергса и Ансиса Сормулиса. Время от времени возникает вопрос: поче-
му этот процесс занимает так много времени, если сейчас заседания проходят 
каждую неделю с понедельника по четверг. 

Почему не состоялось больше половины 
заседаний по делу Лембергса?

Упомянутые лица обвиняют-
ся в противоправном требова-
нии акций, например, “Multi Nord 
AG”, AS “Ventspils parks”, AS “Kālija 
parks”, “Ventspils tirdzniecības osta”, в 
даче взятки, без которой для 
Айнарса Гулбиса и других наступили 
бы неблагоприятные последствия.

Также предъявлены обвинения в 
получении взяток в особо крупных 
размерах, легализации преступно 
нажитых средств и прочего имуще-
ства, служебном подлоге, в злоупо-
треблении служебным положением 
и в других преступлениях.

Дело, состоящее из около 200 
томов, прокуратура передала в суд 
во второй половине 2008 года.

В этом году с 17 января по 5 июня было 
запланировано 71 заседание. Из них состо-
ялось 32, по разным причинам отменено 39, 
то есть на 7 больше, чем состоялось. Такова 
информация Рижского окружного суда.

Каковы причины несостоявшихся 
заседаний?

Болезнь Айварса Лембергса или Ансиса 
Сормулиса была причиной 12 несостоявших-
ся судебных заседаний, а нетрудоспособ-
ность судей — 10-ти. Это означает, что из-за 
болезни отменена почти треть заседаний.

Причиной 6 несостоявшихся заседаний 
были различные просьбы адвокатов, свя-
занные с другими заседаниями и участи-
ем в конференциях. Особенно занятостью 
отличается адвокат Ансиса Сормулиса Янис 
Розенбергс.

Еще больше эту “резину” тянет разная 
продолжительность заседаний.

Рижский окружной суд решил, что засе-
дания должны проводиться четыре раза в 
неделю: с понедельника по четверг с 10.00 
до 16.00. В период с 17 января по 5 июня 
было 78 рабочих дней, но запланировано 
было 71 заседание. Это означает, что почти 
7 заседаний (это почти 2 недели) не исполь-
зовались для продвижения судебного про-
цесса вперед.

На заседании, на котором присутствовал 
BNN, Айварс Лембергс просил закончить 
заседание без десяти четыре, так как в 
четыре будет собрание руководителей пар-
тий. Судья Борис Гейман слегка улыбнулся 
и спросил: “Ваши партии, да?” И тут после-
довал ответ: “Да, я представляю ту партию, 
которой руковожу, но там будут и другие. Без 
десяти четыре, тогда я смогут подъехать к 
четырем”.
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